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Po epidémii, ktorá mnohých polo-
žila na kolená, sledujeme vojnu 
v priamom prenose. Toto nie je 

film, toto je realita. Ko ko je možné naloži  
si na chrbát? Neviem. Isté však je, že tí, kto-
rým sa podarilo utiec  pred bombardovaním, 
si asto zbalili celý svoj život do jednej igelito-
vej tašky. H adajú úto ište u susedov. Hovo-
ríme im – odídenci.

„Tvárou v tvár barbarskému zabíja-
niu detí, nevinných udí a bezbranných 
civilistov neexistujú žiadne strategické 
dôvody, ktoré by obstáli: jediné, o treba 
urobi , je ukon i  neprijate nú ozbrojenú 
agresiu, skôr než premení mestá na cin-
toríny,“ povedal pápež František pri mod-
litbe Anjel Pána a vyzval k prijatiu ute-
encov.

Kontakty a informácie
Mesto Stupava reaguje. Na svojej webovej 

stránke zriadilo prie inok s názvom Pomoc-
ná ruka Stupavy. Nájdete v om kontak-
ty a informácie o pripravovaných aktivitách 
a formách pomoci. V prípade záujmu po-
môc  ob anom Ukrajiny utekajúcim pred 
vojnou sa môžete sta  dobrovo níkom. Sta-
í prís  na mestský úrad za pani Tomekovou 

alebo posla  e-mail  na pomocnarukastupa-
vy@stupava.sk. 

Ako môžete pomôc ? Uve te oblas , zame-
ranie, v ktorej dobrovo nícku innos  ponú-
kate (tlmo enie, sprevádzanie, pomoc pri or-
ganizácii zbierok, výdaj základných potrieb, 
podpora pri vo no asových aktivitách, logis-
tika a pod.). Všetky vaše údaje budú spra-
cované len na ú ely dobrovo níckej innosti 
v rámci mesta Stupavy v súlade s § 34 a nasl. 

zákona . 18/2018 Z. z. o ochrane osobných 
údajov a o zmene a doplnení niektorých zá-
konov v platnom znení.

Prvá pomoc
Na prosbu ukrajinských teológov Me-

dzinárodného teologického inštitútu v ra-
kúskom Trumau zareagovali obyvatelia 
Stupavy a Marianky prakticky okamžite. 
V spolupráci s Bazilikou v Marianke a obcou 
Marianka tak bolo mesto Stupava schopné 
vypravi  jeden plný kamión potrieb na spá-
nok, drogérie, prikrývok, liekov i trvanli-
vých potravín pre našich susedov priamo na 
Ukrajinu. Všetky tieto veci našli svoje vyu-
žitie v konfliktom zmietaných mestách, kde 
ich obyvatelia nutne potrebujú. 

Niektorí z nás naozaj dlho 
nerozmýš ali

„Ke  sme sa ráno 24. 2. zobudili a videli sme 
v televízii, o sa deje, okamžite sme reagovali. Do-
hodli sme sa spolo ne aj so ženou, že niekoho k nám 
prichýlime,“ povedal v krátkom rozhovore 
prevádzkar Plechá a Branislav Zboja. Po-
mohli mu sociálne siete, jeho ponuka mala 
okamžite 28 000 pozretí. „Ponúkali sme uby-
tovanie rodinám, ktoré majú záujem o dlhodobý 
pobyt. Ke  som to realizoval, nenapadlo mi, že to 
znamená omnoho viac. Stal som sa mentorom, túto-
rom a skoro pestúnkou... Prišli k nám štyri rodiny, 
teda vlastne len ženy s de mi, lebo otec môže odís  
len v prípade, ak rodina má viac ako dve deti. Ta-
kže muži zostali bojova . Prišli do neznámej kra-
jiny, kde nikoho nepoznajú. Naša prvá cesta vied-
la na cudzineckú políciu. Napriek tomu, že tam 
pracujú sedem dní v týždni, ten nápor bol obrov-
ský. akali sme šes  hodín. U nás sú rodiny z Vi-
nogradova a Myronivky. Deti pôjdu do základnej 
školy, ktorá ich vedela zaradi  do anglických tried. 

aká nás lekárska prehliadka a možno za ne zda-
nie normálneho životného kolobehu...“

Štatút odídenca
Hne  ako dostanú Ukrajinci štatút 

odídenca, majú nárok na pomoc v hmotnej 
núdzi. Okrem neho môžu dosta  ochran-
ný príspevok. Ten je ur ený na zabezpe enie 
osobných výdavkov lena domácnosti, kto-
rý nemá možnos  zabezpe i  si príjem alebo 
zvýši  si príjem vlastnou prácou. 

Aká je výška ochranného príspevku za kaž-
dého lena domácnosti? Je to 70,40 eura me-
sa ne, pokia  ide o lena domácnosti, ktorý 

dosiahol vek potrebný na nárok na starob-
ný dôchodok, je invalidný z dôvodu pokle-
su schopnosti vykonáva  zárobkovú innos  
o viac ako 70 %, je osamelý rodi , ktorý sa 
osobne, celodenne a riadne stará o die a do 
31 týžd ov veku die a a, osobne sa každo-
denne a riadne stará o fyzickú osobu s ažkým 
zdravotným postihnutím alebo sa zú ast u-
je na resocializa ných programoch v reso-
cializa nom stredisku. Príspevok 38,70 eura 
mesa ne dostane len domácnosti, ktorý má 
nepriaznivý zdravotný stav. Ide o chorobu, 
úraz alebo karanténne opatrenie, pre ktoré je 
osoba uznaná ošetrujúcim lekárom za do as-
ne práceneschopnú na viac ako 30 po sebe 
nasledujúcich dní. Tehotná žena od za iat-
ku 8. týžd a pred o akávaným d om pôro-
du dostane 15,10 eura mesa ne, ak ide o le-
na domácnosti, ktorým je tehotná žena od 
za iatku 4. mesiaca tehotenstva, ktorá sa zú-
ast uje pravidelne raz za mesiac na preven-

tívnych prehliadkach u lekára, a rodi  die a-
a, ktorý sa osobne, celodenne a riadne stará 

o die a do jedného roku veku die a a.

Jazyková bariéra
Dohovori  sa a komunikova  je základ, 

aby mohli vz ahy fungova . Pomoc preto 
ponúkli aj diev atá zo Stupavskej jazykov-
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Zrejme každý bude súhlasi  s konšta-
tovaním, že žijeme ne ahké asy. Pandé-
mia, vojna v susednom štáte, zdražova-
nie... Je zrejmé, že optimistov ubúda. 
Ke  nás pred dvoma rokmi ochromi-
la korona, zomkli sme sa a pomáhali si 
navzájom. Ke  sme videli prvé zábe-
ry vojnového konfliktu, okamžite sme 
za ali organizova  zbierky, aby sme po-
mohli trpiacim rodinám za našou vý-
chodnou hranicou. Nevieme, ko ko 
Ukrajincov je aktuálne ubytovaných 
v Stupave, ale je zrejmé, že ich budeme 
v uliciach mesta stretáva . Chví u potr-
vá, než zmažeme jazykovú bariéru, ale 
veríme, že s našou pomocou dokážu 
toto ne ahké životné utrpenie zvládnu . 
Je to aj hlavná téma marcových Stupav-
ských novín. Nájdete v nich takis-
to správy z kultúry a príjemné ítanie 
o prírode, dravcoch a v elách. Prelistujte 
si ich, a ke  vám bude nie o chýba , na-
píšte nám: noviny@stupava.sk.

Vaša redakcia

Od soboty 26. februára 2022 od 12.00 hod. je v Slovenskej 
republike v súvislosti s hromadným prílevom cudzincov 
utekajúcich na územie SR pred vojnou na Ukrajine 
vyhlásená mimoriadna situácia. Cie om je utvori  
podmienky na prijatie nevyhnutných opatrení 
na zamedzenie i zmiernenie následkov tejto 
mimoriadnej udalosti.
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ky, v ktorej sa koncom marca za nú kur-
zy sloven iny pre ukrajinských odíden-
cov. „Naši lektori prejavili záujem a ponúkli 
svoj vo ný as, preto dokážeme otvori  viac 
kurzov. Takto sa u nás môže vystrieda  až 
100 Ukrajincov. Pre dospelých otvárame 
kurzy sloven iny cez týžde  a deti k nám 
budú chodi  na angli tinu cez víken-
dy. Kurzy prebiehajú naživo, ke že nám 
ide aj o to, aby sa študenti navzájom lep-
šie spoznali a nadviazali nové lokálne kon-
takty.“  Pre viac informácií kontaktujte 
ahoj@stupavskajazykovka.sk. 

 ahoj@stupavskajazykovka.sk

Stupava zriadila humanitárny 
sklad

Od 10. marca funguje v meste sklad, v kto-
rom nájdu ob ania Ukrajiny šatstvo, obuv, 
školské potreby, hygienické prostriedky a po-
traviny. Sem môže každý ob an Stupavy po as 
prevádzkových hodín, resp. po dohode s mest-
ským úradom aj mimo nich, prinies  potreb-

né veci. Akéko vek otázky, ktoré súvisia s príj-
mom a výdajom, môžete posla  na e-mail: 
pomocnarukastupavy@stupava.sk. Huma-
nitárny sklad nájdete v budove Mestského 
a kultúrneho informa ného centra (MKIC) 
– vchod z Kúpe nej ulice. Informujte, prosí-
me, ubytované osoby z Ukrajiny o tejto mož-
nosti.  akujeme za ve kú pomoc všetkým 
darcom a našim dobrovo níkom (vrátane le-
niek Klubu seniorov POHODA), ktorí ak-
tívne pomáhajú pri fungovaní skladu. Pokia  
máte vo né kapacity na ubytovanie, môžete 
sa prihlási  do databázy ubytovate ov mesta 
Stupava. Vaše údaje na požiadanie konkrét-
neho odídenca sprostredkujeme. Všetky vaše 
údaje budú spracované len na ú ely dobro-
vo níckej innosti v rámci mesta Stupavy 
v súlade s § 34 a nasl. zákona . 18/2018 Z. 
z. o ochrane osobných údajov a o zmene a do-
plnení niektorých zákonov v platnom znení.

Hrivny a realita
Po úteku z Ukrajiny môžu ma  jej ob ania 

problém dosta  sa k finan ným prostried-
kom. Niektoré banky už zareagovali a po-
skytujú napríklad bezplatné zriadenie a ve-
denie ú tu pre Ukrajincov i bankomatový 
výber z ú tu ukrajinskej banky bez poplat-
ku. Ukrajinské hrivny aktuálne komer -

né banky nezamie ajú, pri výmene v zme-
nár ach je odporú ané overi  si výmenný 
kurz i poplatky spojené s výmenou. Posky-
tovatelia pomoci môžu rovnako bez poplat-
kov využi  vedenie transparentného ú tu 
zriadeného s cie om podpory udí na Ukra-
jine a bezplatný prevod pe azí na Ukrajinu. 
Viac informácií nájdete napríklad na strán-
ke www.spolupreukrajinu.sk.

alšie kroky pomoci
Mesto Stupava bude organizova  pomoc 

v spolupráci so Združením miest a obcí Slo-
venska a ve vyslanectvom Ukrajiny. Vykoná 
preto preh ad priestorových kapacít pre po-
treby umiestnenia ute encov, preverí mož-
nosti organizácie zbierok materiálnej pomo-
ci a v prípade potreby bude spolupracova  na 
zvoze materiálu z kontaktných miest do lo-
gistického strediska. Okrem materiálnej a fi-
nan nej pomoci však máme v rukách aj al-
šie nástroje, ktoré môžu prispie  k pokoju. 
Najbližšie obdobie bude ažké pre každého, 
bu me trpezliví a dobrí k svojmu okoliu. Ak 
poznáte nejakých Ukrajincov a Ukrajinky, 
napíšte im alebo zavolajte, vyjadrite im pod-
poru a spýtajte sa, i im môžete nejako po-
môc . Potrebujú vedie , že nie sú sami. Maj-
me na pamäti, že s krokmi ruského vedenia 

nesúhlasia ani mnohí obyvatelia Ruska. Ne-
šírme nenávis . Objavuje sa totiž množstvo 
falošných správ a dezinformácií, vrátane dra-
matických falošných videí a fotografií. Nešír-
me ni , o nie je z overeného zdroja. 

ZMOS
Združenie miest a obcí Slovenska v súvis-

losti s bezproblémovým a legislatívne kom-
fortným rozhodovaním mestských a obec-
ných zastupite stiev vypracovalo vzor dvoch 
uznesení. Jedno sa týka poskytnutia finan -
nej pomoci z verejného rozpo tu samosprá-
vy a druhé je vo vz ahu k do asnému od-
pusteniu dane z ubytovania pre pomoc 
migrantom. 

ZMOS zriadilo Transparentný ú et. Je 
to vlastne verejne prístupná a otvorená pe-
aženka, z ktorej bude zrejmé, kto finan ne 

prispel na pomoc samosprávam v zvládaní 
humanitárnej pomoci. O jej prerozde ova-
ní budú na základe konzultácií rozhodova  
predsedovia dotknutých regionálnych zdru-
žení miest a obcí, ktorí detailne poznajú si-
tuáciu v regiónoch. íslo transparentného 
ú tu s názvom ZMOS_POMOC_UKRAJINE 
je SK25 0900 0000 0051 8801 0894.

Vašu pomoc si ve mi vážime.              
        švo, logo: Martin Muráni
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S predstavite mi samosprávy prebrala ak-
tuálny stav možností erpania finan -
ných prostriedkov ur ených pre rozvoj 

regiónu. V diskusii spolo ne s primátorom 

mesta Petrom Novisedlákom, prednostkou 
Zuzanou Baligovou a poslancom Martinom 
Smejom zhodnotili, že napriek snahám eli-
minova  rozsiahlu byrokraciu je systém vy-

užívania zdrojov na alej kompli-
kovaný. Miriam Lexmann uznala, 
že zvýšenými kontrolami a náro -
ne postavenými formulármi a po-
stupmi vláda regiónom s ažuje 
prístup k finan ným príspevkom 
ur eným na ich rozvoj. Namiesto 
toho, aby sa eliminovala byrokra-
cia a zjednodušil sa systém využí-
vania zdrojov, majú, naopak, sa-
mosprávy ne ahkú situáciu. Po 
rozhovore navštívila nové EKO-
CENTRUM, ktoré je realizova-
né za podpory zdrojov EÚ a je tes-
ne pred slávnostným otvorením.
Návšteva pokra ovala v dome kul-
túry diskusiou s obyvate mi mesta.

rr, foto: Peter Kubi ka

Pokia  budú priaznivé podmienky 
a pandémia na ústupe, chceme sa 
zapoji  do akcií usporadúvaných 

Oblastným výborom SZPB, do celospo-

lo enských akcií v rámci Stupavy za ú as-
ti vedenia mesta a ostatných spolo en-
ských organizácií. Najbližšie sa mienime 
stretnú  za iatkom apríla pri príležitosti 

výro ia oslobodenia. V letných mesiacoch 
plánujeme zájazd po pamätníkoch oslobodi-
te ov 2. svetovej vojny a položi  veniec našim 
oslobodite om. Ku koncu roka tiež lenskú 
schôdzu s hodnotením celoro nej innosti or-
ganizácie.

Chcem sa po akova  všetkým lenom za 
prejavenú aktivitu v uplynulom roku za s a-
žených pandemických opatrení. Prajem vám 
v tomto roku pevné zdravie a spokojnos  
v osobnom a rodinnom živote.

Stanovisko výboru SZPB Stupava 
k aktuálnej situácii na Ukrajine

Výbor ZO SZPB v Stupave odsudzuje akú-
ko vek formu vojny, pri ktorej zomiera nevin-
né civilné obyvate stvo. Každá jedna vojna je 
odsúdeniahodná bez oh adu na to, i sa boju-
je na Ukrajine, v Juhoslávii alebo Líbyi, nako -
ko každá jedna matka rovnako pla e a smú-
ti za svojím die a om. Niektorí naši lenovia 
na vlastnej koži zažili hrôzy 2. svetovej vojny, 
a preto prosíme vedenie EÚ, Ukrajiny a Rus-
ka o riešenie tejto zložitej situácie diplomatic-
kou cestou a zastavenie krviprelievania.

Stanislav Gajdošík, tajomník  ZO SZPB

Za iatkom marca prišiel prišiel na 
operatívnu pracovnú návštevu 
Stupavy minister školstva, vedy, 

výskumu a športu SR Branislav Gröh-
ling. Spolo ne s riadite kou základnej školy 
Zuzanou Šimkovou a primátorom Petrom 
Novisedlákom sa stretli pred našou základ-
nou školou. Hlavnou témou stretnutia bola 
nadstavba školy a možnosti pomoci zo stra-
ny ministerstva. V priestoroch nového po-
schodia, ktoré je pred dokon ením, pri-

budne 10 kme ových tried a 9 odboných 
u ební  (u eb a biológie, chémie, techni-
ky, fyziky, 3x jazyková u eb a, 2x u eb-
a informatiky). Bude tam nová zborov a 

pre u ite ov, 6 kabinetov, sklad, miestnos  
pre upratova ky a sociálne zariadenia pre 
žiakov a zamestnancov školy. Potrebujeme 
pomôc  s vybavením tried aj u ební. Je to 
nemalá položka, veríme, že z prostriedkov 
rezervy sa to ministerstvu podarí pokry .

rr, foto: švo

Návšteva Miriam Lexmann

Aktivita protifašistických bojovníkov

Nájde rezervy v rozpo te?

D a 23. februára prišla na priate sko-pracovnú návštevu 
do Stupavy slovenská europoslanky a Miriam Lexmann. 

Výbor ZO Slovenského zväzu protifašistických bojovníkov 
Stupava za al svoju innos  v tomto roku v súvislosti 
s pandemickými opatreniami prijatými vládou SR. 
Napriek týmto omikronickým opatreniam sa výbor 
ZO stretol, aby v rámci možností zameral svoju innos  
na najbližšie obdobie.



Primátor mesta vo svojej in-
formácii o dianí v meste in-
formoval o viacerých vý-

znamných témach. Prvou bola 
príprava rekonštrukcie a moderni-
zácie verejného osvetlenia v meste. 
Odborný poradca pre prípravu sú-
ažných podmienok a podkladov 

bol obstaraný koncom roka 2021. 
V sú asnosti pripravuje podklady 
na vyhlásenie verejného obstara-
nia rekonštrukcie verejného osvet-
lenia. Po ukon ení a odsúhlasení 
podkladov a podmienok pre ve-
rejné obstaranie bude vyhlásená 
sú až (verejné obstaranie), ktorej 
proces bude pod a odhadov trva  
6 až 8 mesiacov.

Druhou témou bola finalizácia 
Ekocentra, ktoré je stavebne dokon-
ené a kolaudácia by sa mala za a  

vo februári 2022. Po skolaudova-
ní objektu (Krupi kov dom) bude 
prevádzka Ekoncentra slávnostne otvorená. 
Preklenovací úver, ktorý si mesto na dokon-
enie tohto projektu vzalo, bol splatený už 

v januári 2022.
Trvalo významnou témou pre mesto je 

nadstavba základnej školy. Práce na nej po-
kra ujú odstra ovaním vrstiev strešnej kry-
tiny. Tam, kde to situácia dovo uje, práce 
budú pokra ova  výstavbou prie ok. Za-
ínajú sa budova  vý ahová šachta a scho-

disko. Práce sú brzdené oneskorenými do-
dávkami vybraných materiálov, ale aj tak 
je stále reálny termín ukon enia máj/jún 
2022. Doterajšie práce navyše v dôsled-
ku nepredvídaných okolností sú v hodno-
te 170-tis. eur a predpokladajú sa ešte al-
šie výdavky takejto povahy v hodnote cca 
170-tis. eur.

alším rozpracovaným projektom, kto-
rý je financovaný v celom rozsahu z rozpo -
tu mesta, je rekonštrukcia obecného domu 
v Máste. Rekonštrukcia sa má ukon i  ten-
to rok v septembri.

Materské školy
Primátor informoval aj o stave prípravy 

výstavby MŠ na Zvon ekovej ulici, kde je 
síce výstavba pripravená a zhotovite  stav-
by ur ený, ale o akáva sa nová výzva, ktorá 
pre mesto predstavuje výrazne výhodnejšie 
financovanie. Mesto aká na vyhlásenie tej-
to avizovanej výzvy a po porovnaní finan -
ného za aženia mesta sa rozhodne, ako alej 
s týmto projektom.

Druhým zámerom mesta pri zvyšovaní 
kapacít materských škôl je rozšírenie MŠ 
na Ružovej ulici o dve triedy. V tomto pro-
jekte sa finalizuje projektová príprava a ná-
sledne mesto vstúpi do povo ovacích kona-
ní. V sú asnosti je reálny predpoklad, že 
finan né parametre tohto projektu budú 

výhodnejšie ako v prípade výstavby MŠ na 
Zvon ekovej ulici.

Problematika vodovodov
Z alších aktivít primátor spomenul prí-

pravu rekonštrukcie vodovodov na Hlav-
nej, Bezru ovej, Zdravotníckej, Budovate -
skej a Kúpe nej ulici, ktoré sa majú vykona  
v spolupráci s Bratislavskou vodárenskou 
spolo nos ou.

Kontrola uznesení
Hlavná kontrolórka mesta Stupavy infor-

movala o kontrole plnenia uznesení. Pod a 
jej zistení je splnených 30 uznesení a alších 
je plnených priebežne. V jednom prípade 
navrhuje zmenu termínu plnenia uznesenia 
na máj 2022 (súborné stanovisko k návrhu 
územného plánu mesta Stupava – koncept 

riešenia). Diskusia k tomuto bodu sa zame-
rala predovšetkým na potrebu konkrétnej-
šieho ur ovania termínov plnenia uznesení. 
Zastupite stvo vzalo predloženú informá-
ciu na vedomie a skonštatovalo splnenie 
30 uznesení a priebežné plnenie 26 uzne-
sení, okrem toho schválilo navrhnutú zme-
nu termínu uznesenia týkajúceho sa prípra-
vy územného plánu.

Rozdelenie dotácií
V alšom bode rokovania mestské zastu-

pite stvo prerokovalo návrh na poskytnutie 
dotácií z rozpo tu mesta na rok 2022. O po-
skytnutie dotácie požiadalo 30 žiadate ov 
a traja žiadatelia doru ili svoje žiadosti po sta-
novenej lehote. Návrh na poskytnutie dotácií 
prerokovali poslanci na pracovnom stretnu-
tí a tento návrh dostal potrebnú podporu aj 

na rokovaní MsZ. Najvyššie dotácie dostali 
HC Tatran Stupava (9 000 eur), Dobrovo -
ný hasi ský zbor Stupava (5 000 eur) a FKM 
Stupava (3 000 eur). 

Celkovo zastupite stvo schválilo poskyt-
nutie dotácie 29 žiadate om v celkovej 
hodnote 35 000 eur. Spomedzi sedemnás-
tich majetkových návrhov zastupite stvo 
prerokovalo 5 zámerov nájmov nehnute -
ností, z toho 3 zámery nájmu formou ob-
chodnej verejnej sú aže a 1 zámer predaja. 

alej prerokovalo 5 nájmov pozem-
kov, 6 návrhov na zriadenie vecné-
ho bremena a dva predaje nehnute -
ností. Z navrhovaných uznesení bolo 
schválených 14, ostatné nezískali 
dostato nú podporu.

Hlavná kontrolórka mesta Stupavy 
vo svojej správe o kontrolnej innosti 
zhrnula výsledky svojej práce za rok 
2021. Okrem zákonom stanovených 
povinností a úloh, ktoré vykonáva na 
základe iných uznesení zastupite stva, 
v r. 2021 vykonala hlavná kontrolór-
ka 11 kontrol, z ktorých v piatich 
prípadoch neboli zistené nedostat-
ky. V diskusii jeden poslanec rozpo-
roval vykonanie kontroly v základnej 
škole (kontrola objednávok a faktúr), 
ktorú zastupite stvo nevzalo na ve-
domie. Hlavná kontrolórka vysvetli-
la, že kontrola bola skon ená správou 
a postoj zastupite stva k tejto správe 
na výsledku kontroly ni  nemení.

Taktiež boli diskutované termíny 
na odstránenie nedostatkov zistených po-
as kontroly. Po diskusii vzalo zastupite stvo 

predloženú správu na vedomie.

Projekt multifunk ného ihriska
Na rokovanie mestského zastupite stva 

bol predložený aj návrh projektu „Vybudo-
vanie atletickej dráhy a multifunk ného ih-
riska v areáli ZŠ Stupava“ na základe výzvy 
Fondu na podporu športu. Mesto sa chce 
druhýkrát pokúsi  o tento projekt, ke že 
prvýkrát nebolo úspešné. Celkové oprávne-
né výdavky predstavujú sumu 207 858 eur, 
z oho finan ná spoluú as  mesta má by  
40 %. V diskusii sa jeden poslanec vyjad-
roval skepticky k výške finan nej spoluú-
asti, ktorá je vyššia ako obvyklých 5 %, 

a k tomu, že sa mesto zameriava iba na 
športoviská. alší poslanec konštatoval, že 
aj ke  nie je úrove  spoluú asti pre mesto 
optimálna, základná škola túto atletickú 
dráhu potrebuje a treba sa o u pokúsi . 
Mestské zastupite stvo navrhovaný projekt 
schválilo.

V správe o pridelených nájomných by-
toch za 2. polrok 2021 bolo mestské za-
stupite stvo informované o tom, že v tom-
to období nebol pridelený žiadny byt a že 
v sú asnosti mesto eviduje 8 žiadostí o ná-
jom mestského bytu.

V bode „Rôzne“ bolo zastupite stvo in-
formované o prvých výsledkoch zo s ítania 
osôb, domov a bytov v r. 2021. Taktiež bol 
diskutovaný zverejnený investi ný zámer 
dostavby hotela Eminent.

Pavol Baxa, foto: Peter Kubi ka

Uskuto nilo sa 3. februára a pod a navrhovaného programu malo prerokova  25 bodov, 
z toho 17 majetkových. Na zasadnutí sa zú astnilo 12 poslancov, štyria sa ospravedlnili. 
Zastupite stvo schválilo program rokovania bez dopl ujúcich alebo pozme ujúcich návrhov.
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Prvé zasadnutie mestského 
zastupite stva v roku 2022

Marcové zasadnutie mestského za-
stupite stva sa konalo 17. 3. 2022.

Aprílové sa uskuto ní 21. 4. 2022 od 
14.00 hod. v MKIC.



Elektronika odovzdaná 
na recykláciu 

Aj v aka tomu, že vozíte triedený odpad 
do zberného dvora, sme posunuli na al-
šie spracovanie staré televízory. Spolu ich 
bolo viac ako 1,5 tony, odovzdávame ich 

približne každý štvr rok. Veríme, že prí-
de de , ke  ich už nebudeme zbiera  ani 
z iernych skládok. 

Lavi ka v novom šate
Lavi ka pri zdravotnom stredisku sa do -

kala opravy a môže tak slúži  bezpe ne tým, 

ktorí ju budú potrebova . Zárove  sme pri-
dali jednu novú lavi ku na Ružovej ulici. Po-
kra ujeme tak v obnove mestského mobili-
áru, ktorú sme odštartovali minulý rok.

Nové smetné koše
Osadili sme alšie dva smetné koše, a to 

na Devínskej ceste a na križovatke ulíc Ma-
riánska/Karpatská. Pripomíname, že na na-
šej stránke www.vps-stupava.sk si môžete 
v preh adnej mape pozrie , kde sa v rámci 
mesta nachádzajú ostatné koše, ale aj det-
ské ihriská alebo lavi ky, i aké je rozdelenie 
ulíc pod a jednotlivých dní vývozu odpadu.

Na charitu sme odovzdali 
41 vriec plastových 
vrchná ikov 

Aj v aka tomu, že vy triedite a naši za-
mestnanci ru ne plastový odpad dotrie ujú, 
sme mohli odovzda  spolu 41 vriec plasto-
vých vrchnákov pre ervený kríž Kuchy a 

do zbierky Ekosrdce. Prostriedky, ktoré za 
ne získajú, budú alej použité na dobro in-
né, charitatívne i ekologické projekty. Z ta-
kýchto spoluprác sa ve mi tešíme.

Z histórie: medzi prvé 
verejnoprospešné služby 
v Stupave patrila oprava áut i 
sklenárstvo

Vznik Komunálnych služieb pred viac 
ako 70 rokmi priniesol do Stupavy opra-
vu áut, motocyklov, elektrických motorov, 
sklenárstvo i verejnú prá ov u. Neskôr 
pribudli záhradníctvo, kvetinárstvo, cukrár-
stvo, dámske a pánske kraj írstvo, pekár-

stvo, kvasenie kapusty a uhoriek i predaj 
pohrebných potrieb. Množstvo úloh, kto-
ré zah ali starostlivos  o mesto, zele  a is-
totu, zostalo v našom popise do dnešných 
dní. Viac si môžete pre íta  na našej webo-
vej stránke v sekcii Minulos . 

Tip na prechádzku s de mi
akajú nás príjemné a oraz dlhšie dni, 

preto prinášame tip na prechádzku s de mi. 

Naši kolegovia nainštalovali na konár stro-
mu pri Pivovarskom rybníku zvieracieho 
pozorovate a, ktorý bude dohliada  na život 
v parku. Najmenší Stupav ania sa tak môžu 
popri objavovaní prírody zabavi  aj malou 
pátracou hrou. 

alšie informácie o našej innosti nájdete na 
web stránke www.vps-stupava.sk 

alebo na FB VPSStupava.  

Slovensko sa zaviazalo zvýši  aktuál-
ne množstvo zberu nápojových oba-
lov zo 60  % na 90  % v roku 2025. 

Od 1. januára 2022 zvolilo zálohový sys-
tém, ktorý spojí výrobcov, obchodníkov, 
spotrebite ov a štát. Okrem toho, že by 
sa malo zníži  množstvo vo ne pohode-
ného odpadu, zálohovanie je spôsob, ako 
vyzbiera  viac materiálu vyššej kvality 
na recykláciu a opätovné využitie. Všet-
ci spolo ne tak môžeme šetri  prírodné 

zdroje a zárove  životné prostredie pria-
mo okolo nás. 

Viac informácií nájdete na slovenskozalohuje.sk
SN
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Zimná údržba aj príprava na jar 
Februárové  po asie tomu ešte nenasved ovalo, my sme sa však už pripravovali na slne né 
jarné mesiace. Okrem bežných inností, ako sú vývoz odpadu, istenie ulíc a chodníkov, 
oprava osvetlenia i orez rizikových konárov, sme sa tak venovali aj oprave mobiliáru 
v uliciach i osadeniu nových smetných košov. Po as jarných prechádzok si môžu tí 
najmenší Stupav ania všimnú  aj zvieracieho zvedavca, ktorý dozerá na život v parku. 

Obaly so symbolom „Z“

ZBER OBJEMNÉHO 
ODPADU
V d och 25. a 26. marca 2022 budú 
v zbernom dvore na Mierovej uli-
ci v Stupave pristavené ve koobje-
mové kontajnery na nadrozmerný 
komunálny odpad. Patrí do nich 
taký odpad, ktorý sa bežne ne-
zmestí do zbernej nádoby, ako na-
príklad koberce, nábytok, sedacie 
súpravy, postele...

 Zberný dvor bude otvorený v pia-
tok 25. 3. 2022 od 7.00 do 15.30 
(obedná prestávka 11.30  12:.30) 
a v sobotu 26. 3. 2022 od 9:.00 do 
14.00 hod.

 Tieto kontajnery môžu využíva  
všetci obyvatelia, ktorí sú platcami za 
odpady v Stupave, nie sú ur ené zá-
hradkárom. 

alšie dôležité informácie
 Drobný stavebný odpad sa odo-

vzdáva celoro ne za poplatok 
0,078 €/1 kg. 

 Odpad vo vreciach, vedrách a od-
pad, ktorý sa ve kos ou zmestí do 
smetnej nádoby, nie je ve koobjemový 
odpad. Je to zmesový komunálny od-
pad a patrí do bežnej smetnej nádoby. 

 V prípade, ak potrebujete jedno-
razovo zlikvidova  viac odpadu, je to 
možné rieši  zakúpením špeciálnych 
120 l vriec, ktoré vyložíte spolu s nádo-
bou. Ich cena je 1 ks/2,60 € a zakúpi  
sa dajú v zbernom dvore. 

 Ak rekonštruujete nehnute nosti i 
vypratávate vä šie priestory, môžete 
si u nás objedna  pristavenie ve koob-
jemového kontajnera. Jeho pristave-
nie a likvidáciu odpadu je v tomto prí-
pade potrebné si uhradi  individuálne. 

ZBER NEBEZPE NÉHO ODPADU V TOM-
TO TERMÍNE NEBUDE PREBIEHA

Termín jeho zberu, ktorý realizuje špe-
cializovaná spolo nos , oznámime oby-
vate om v dostato nom predstihu. Bliž-
šie informácie na tel. . 02/6593 5912 
po as otváracích hodín.

Zálohované sú iba oba-
ly ozna ené symbolom „Z“, 
ktoré sú nestla ené 
a s itate nou etiketou
pre na ítanie EAN kódu. 

Ako zálohovanie funguje? 
  Pri kúpe nápoja zaplatíte 0,15 € za 
obal ozna ený symbolom „Z“.
  Po jeho konzumácii obal nestlá ajte 
a odložte spolu s vrchnákom. 
  Zálohovaný obal odovzdáte na prís-
lušnom mieste a získate spä  0,15 € 
za každý kus.

  Vrátené obaly sa prevezú do trie-
diaceho centra.
  Následné putujú na spracovanie 
k recyklátorovi.
  Z takto spracovanej suroviny sa 
opä  vyrobia nové obaly na nápoje. 

Aké obaly sa nezálohujú?
  Obaly bez ozna enia symbolom „Z“.
  Obaly z mlieka, nápojov s obsahom 
mlieka, zo sirupov a z alkoholických 
nápojov s obsahom alkoholu viac 
ako 15 percent.

Predajcovia nápojov môžu využi  pre-
chodné obdobie, po as ktorého do-
predajú výrobky v starých obaloch 
bez ozna enia. Takéto obaly, ako aj 
obaly z kozmetických a istiacich prí-
pravkov, patria do žltých kontajnerov.



Aj toto môže by  nápove ou, 
pre o na Slovensku pri do-
pravných nehodách ro ne zo-

miera dvakrát viac vodi ov a až pä krát 
viac chodcov v porovnaní s krajinami ako 
Holandsko*, kde má motivovanie k do-
držiavaniu rýchlosti ú innú metódu. Ho-

lan ania sa nespoliehajú na vodi ov, že 
budú rešpektova  zna ky. Práve naopak, 
pomáha im tvar ulíc, ktoré fyzicky zne-
mož ujú prekra ovanie stanovenej rých-
losti. A v aka tomu je Holandsko na ele 
rebrí kov bezpe nosti v doprave.

Upokojené ulice
„Ulice mimo hlavných ahov sú v Holandsku 

spravidla zóny 30 s fyzickými prvkami upokojo-

vania dopravy. Cez zóny 30 však ide vodi  iba 
posledných pár sto metrov do svojho cie a, a pre-
to oproti štandardnej 50-ke predlžujú as cesto-
vania iba zanedbate ne, rádovo v sekundách,“ 
uvádza Marek Zahradník z Cyklokoalície. 
Takéto zóny však prinášajú výrazné výho-
dy. V dopravne upokojených uliciach má 

chodec až desa krát 
vyššiu šancu na pre-
žitie v prípade zráž-
ky, zárove  sú takéto 
ulice výrazne tichšie. 
Upokojené ulice sa 
stávajú atraktívnymi 
pre chodcov a cyk-
listov, pre ktorých 
tu nie je nutné rie-
ši  samostatné cyk-
lochodníky, a teda 
mesto šetrí aj finan-
cie. „Upokojená ulica 
sa stáva bezpe nou aj 
pre deti,“ dodáva Za-
hradník. Hlavné ahy 
v mestách a obciach 
zvyknú ma  vyššiu 
povolenú rýchlos , 
30 – 50 km/h, preto 
sa na nich upokojova-

nie rieši skôr horizontálnymi prvkami, ako sú 
ostrov eky, kruhové objazdy. Cyklisti sú na 
nich vedení v chránených, oddelených cyk-
lopruhoch.

Inšpiratívna infraštruktúra
V aka bezpe nej infraštruktúre je kaž-

dá štvrtá cesta obyvate ov Holandska 
uskuto nená práve na bicykli – vo vä -
ších mestách dokonca každá druhá. Pre 

nás je ažké si to vôbec predstavi , najmä 
ak si uvedomíme, že v Holandsku prší to -
ko ako v Anglicku. Bicykel je tu podporo-
vaný ako prioritný dopravný prostriedok, 

pretože dáva samostatnos  de om a senio-
rom, nezne is uje ovzdušie a výrazne me-
nej ohrozuje chodcov na uliciach. Menej 
jazdných pruhov zárove  znamená tichšie 

ulice, ktoré aj z vä -
ších miest robia na-
ozaj príjemné mies-
ta. „Pod a informácií 
od miestnych obyvate ov 
sa pritom v aka pokoj-
nej a predvídate nej do-
prave jazdí v Holand-
sku lepšie aj vodi om 
automobilov,“ uzatvára 
Zahradník. Nechce-
me sa inšpirova ?

Marek Zahradník, 
Silvia Nagyová 

Foto: Marek Zahradník 

Jeho neodmyslite nou sú as ou sú, samo-
zrejme, neustále monitoringy, ktoré majú 
zhodnoti  mieru prípadného zne is ovania 
širšieho okolia i podzemných vôd. Okrem 
toho prebiehajú aj innosti na elimináciu úni-
ku priesakovej kvapaliny. Všetky doterajšie 
výsledky ukazujú, že skládka neovplyv uje 
podzemné ani povrchové vody v lokalite. 

Nové erpadlá
V minulom roku boli zakúpené dve nové 

erpadlá, aby v prípade poruchy bolo mož-
né neustále erpa  priesakovú kvapalinu 
a následne ju zneškod ova  v isti ke od-
padových vôd. „Rovnako sa tým zabráni vyte-
kaniu nadmerného množstva kvapaliny do oko-

lia. V mieste úniku kvapaliny z telesa skládky 
bola tiež zriadená drenáž a odvod prípadného 
priesaku do najbližšej zbernej šachty,“ uviedol 
Ing. Juraj Schwarz, manažér skládky od-
padov v Stupave. 

Monitoringy nezistili 
zne istenie

Skládka podlieha priebežným monito-
ringom, ktoré každý štvr rok realizuje spo-
lo nos  NMC, spol. s r. o. Vykonaný bol aj 
prieskum zne istenia širšieho okolia vzh a-
dom na pôdu a podzemné vody. Aj ke  nie-
ktoré vzorky sa ešte stále vyhodnocujú, prie-
bežné výsledky nazna ujú, že v aka ve mi 
kvalitnému ílovitému podložiu nedošlo ku 

kontaminácii okolitej pôdy a prípadné lokál-
ne povrchové zne istenie bude vy ažené a od-
stránené. 

Aby bolo možné zisti  kvalitu podzemných 
vôd v lokalite, bol zrealizovaný nový refe-
ren ný vrt, ktorý stanoví hodnoty istej pod-
zemnej vody pred prúdením vôd pod sklád-
kou. Vzh adom na podrobný geologický 
prieskum vieme, že podzemná voda sa v lo-
kalite skládky nenachádza, a teda nemôže 
dôjs  k jej zne isteniu. 

Monitoring zárove  vyhodnocuje kvali-
tu vody v Stupavskom potoku pred objek-
tom skládky a pod objektom skládky. Všetky 
merania v roku 2021 preukázali, že skládka 
nemá vplyv na kvalitu vody v potoku. „Na 
základe monitoringu vôd v roku 2021 nebo-
lo identifikované závažné zne is ovanie prevádz-

ky a jej okolia ani mimoriadne zhoršenie kvality 
povrchovej vody,“ zhrnul výsledky monitoringu 
Ing. Schwarz. 

Proces uzatvorenia skládky 
schválený

V aka podpísaniu zmluvy so spolo -
nos ou CEVAREC, s. r. o., a jej schváleniu 
mestským zastupite stvom mohlo mesto 
Stupava koncom  minulého roka zasla  žia-
dosti o uzatvorenie skládky na Slovenskú 
inšpekciu životného prostredia, ktorá pri-
kázala prevádzkovate ovi skládky vypra-
cova  projekt a požiada  o vydanie povo-
lenia na stavebné uzatvorenie skládky. 
Ako nám potvrdil Peter Dyba, z akciovej 
spolo nosti CEVASERVIS, projektová doku-
mentácia bola vypracovaná a zárove  získali 
všetky potrebné vyjadrenia na za atie kona-
nia o zmene integrovaného povolenia. V naj-
bližších rokoch budú teda prebieha  potrebné 
úkony, ktoré povedú k úplnému a bezpe né-
mu uzatvoreniu skládky a za atiu procesu sa-
motnej rekultivácie skládky. 

Silvia Nagyová, foto: Peter Kubi ka
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Dopravné inšpirácie z Holandska
V minulom ísle Stupavských novín sme sa venovali dopravnej situácii a meraniu rýchlosti na Školskej ulici. Meranie 
zrealizovala Cyklokoalícia a výsledky ukázali, že stanovenú maximálnu povolenú rýchlos  30 km/h tu dodržal iba 
1 z 20 vodi ov, každý desiaty ju prekra uje o 20 km/h a viac. 

Napriek komplikáciám sa v roku 2021 mesto významne 
pohlo smerom k úplnému a bezpe nému uzatvoreniu 
bývalej skládky odpadov Žabáre . Po podpise zmluvy so 
spolo nos ou CEVAREC, s. r. o., a jej schválením mestským 
zastupite stvom tak môže tento náro ný proces napredova . 

Do zóny 30 sa v holandskom meste Utrecht vstupuje cez vyvý-
šený chodník. Neprechádza tu chodec cez cestu, ale auto cez 
chodník. To jasne hovorí o tom, kto tu má prednos . Úzka jednos-
merná ulica, jej povrch z dlažby a najmä stavebné spoma ovacie 
prahy osádzané pravidelne každých 100 – 200 metrov fyzicky 
znemož ujú rýchlu jazdu. Stromoradie opticky zužuje priestor, 
podvedome spoma uje vodi ov a k tomu v lete ochladzuje ulicu. 
Kombinácie viacerých prvkov upokojovania sú tým, o robia 
ulice bezpe nejšími.                        *predpandémiové údaje z Eurostatu 2019

Príklad stavebného spoma ovacieho prahu so sklonom rámp 
dimenzovaným pod a dovolenej rýchlosti na ulici. Je komfortné 
ceze  prechádza  práve touto rýchlos ou – nie je nutné spoma o-
va  takmer na nulu, ako v prípade našich ob úbených žlto iernych 
retardérov, ktoré navyše pri prejazde búchajú. Stavebný spoma o-
vací prah je komfortný na prejazd aj pre cyklistov i autobusy.

Uzatvorenie skládky

Výpadovka z mesta Nijmegen s chránenými jednosmernými cyklochodníkmi po oboch 
stranách ulice.



Dobrá nálada nechýbala ani u ite -
kám, ktoré sa tiež pridali a pre-
kvapili krásnymi maskami. Febru-

ár však nie je len o zábave, ale je aj obdobím, 
ke  sa kon il projekt „Modernejšia škola“. 

Realizova  projekt modernejšia škola je 
túžba každého riadite a. A práve našej riadi-

te ke sa tento sen splnil. Základnú školu kpt. 
J. Nálepku  vybrali spomedzi 1 845 žiadostí. 
V aka a uznanie patria nášmu vedeniu, na-
ko ko splnenie takejto náro nej úlohy si vy-
žaduje ve a energie a úsilia.

Moderná škola sk bila viacero zložiek – po-
hodlnos , funk nos  a variabilitu školského 
nábytku. Na projekte  usilovne pracovali u i-
te ky Marcela Herceková a Diana Kendero-
vá – aj im patrí ve ká v aka. 

Vznikli krásne oddychové zóny, tva-
rové lavice, pódiá a nábytkové zostavy. 

o poviete na nové triedy? Tiež by ste si 
opä  sadli do lavíc? akujeme aj OZ pri 
ZŠ Stupava, ktoré pomáhalo pri náku-

pe stoli iek do tried, a každému rodi o-
vi, ktorý prispel, i už dvomi percentami, 
alebo príspevkom. Aj takéto nádherné 

veci vznikajú, ke  sa spoja odhodlanie, 
snaha a úsilie. 

Renáta erná, foto: archív ZŠ

Prioritou erveného kríža je zmier-
ova  utrpenie udí. 
Pracovníci a dobrovo níci Slo-

venského erveného kríža sú pripra-
vení pomáha  na hraniciach s Ukraji-
nou – poskytova  prvú pomoc, asistova  
v prípade potreby prepravy imobilných 
udí, pri podporných službách a posky-

tova  v rámci svojho mandátu Pátra-
ciu službu – spájanie rodín v prípade, že 
v dôsledku konfliktu stratia kontakt so 
svojimi blízkymi.

„Sú asný vývoj situácie u našich susedov sa 
nás bezprostredne dotýka. Mobilizujeme naše 
udské a materiálne kapacity a sme pripravení 
pomôc  a urobi , o je v našich silách. Sme v úz-
kom kontakte s Ministerstvom vnútra SR a Mi-
nisterstvom zdravotníctva SR, ako aj s kolega-
mi z Medzinárodnej federácie erveného kríža 
a erveného polmesiaca a Medzinárodným vý-
borom erveného kríža. Tí priamo na Ukraji-
ne poskytujú pomoc obyvate om a podporujú ko-
legov z Ukrajinského erveného kríža. V duchu 
princípov nezávislosti, neutrality a nestrannosti 

poskytneme pomocnú ruku tým, ktorí prídu h a-
da  úto isko v našej krajine,“ hovorí generál-
na sekretárka S K.

Ak chcete finan ne podpori  aktivi-
ty Slovenského erveného kríža na 
pomoc obyvate om Ukrajiny, môže-

te tak urobi prostredníctvom ban-
kového ú tu
SK65 0200 0000 0000 0066 5555 
(variabilný symbol 2402), online alebo 
priamo podpori Ukrajinský ervený 
kríž cez ich domovskú stránku.  
https://redcross.org.ua/en/donate/.
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Kon  ikt na Ukrajine

Naša škola
Február je mesiacom 
karnevalov a zábav. A hlavne 
v týchto náro ných asoch je 
aj pre deti a u ite ov  
fašiangové obdobie 
symbolom radosti, veselosti 
a zábavy. Nebolo to inak ani 
u nás v škole. Žiaci prvého 
stup a mali ve kú rados , 
nako ko sa mohli zabavi  
v maskách a ukáza  
kreativitu pri ich príprave. 

„Poklad“ pod Vrchnou horou
Tentoraz nešlo o zlaté mince, ale o káble, 

plechy a všakovaké haraburdy, ktoré si dal 
niekto námahu vyviez  hore nad záhradky až 
na Vrchnú horu. Naš astie máme v Stupave 
dobré duše, ktoré nemusí nik vyzýva  a or-
ganizova , vyberú sa s igelitovými vreckami 
na odpad a zbierajú všetko, o na lúku a do 
lesa nepatrí. Takéto už pozbierané kopy našli 
zamestnanci VPS a postupne ich zlikvidujú.

akujeme

Stupava sa zaradila medzi prvé lastovi -
ky v recyklácii svie ok, obalov a vosku na 
cintorínoch. Všimli ste si tieto ervené ná-
doby? Nájdete ich umiestnené aj v Zohore, 
Borinke, Lozorne a v Plaveckom Štvrtku. 
Vyzbierané svie ky putujú na alšie spra-
covanie, vyrábajú sa z nich napríklad ve ké 
sviece na ochranu ovocných stromov po as 
jarných mrazov.

 Do ervených kontajnerov môže-
te vklada  svie ky, zvyšky vosku, obaly zo 

svie ok aj elektrické 
svie ky a batérie. 

 Do nádob ne-
patria sklo, zápalky 
i zvyšky kvetinovej 

výzdoby.
Spolo nosti, kto-

rá tieto svie ky re-
cykluje, sa takto 
darí každoro ne vy-
zbiera  takmer 3 tony materiálu, ktorý ne-
musí putova  na skládku i do spa ovne.

Foto: Reparaf

PALEC HORE PALEC HORE



D a 3. 2. 2022 o 1.15 hod. hliadka 
preverovala oznámenie, že na Novej ulici na-
páda zver zakliesnenú zver medzi oplotením 
a kontajnermi pes. Po príchode hliadky na 
miesto pes od útoku na zver upustil a utiekol 
na neznáme miesto. Na miesto hliadka MsP 
privolala lena po ovného združenia Stupava, 
ktorý kadáver z miesta odviezol. 

D a 5. 2. 2022 v ase 15.20 
hod. bola hliadka vyslaná na preverenie 
oznamu týkajúceho sa ruva ky pred OD 
BILLA Stupava na ul. Hlavná. Na mieste 
bolo zistené, že nezhody nastali medzi náv-
števníkmi Stupavy a bezdomovcami, pri-
om ich slovné nezhody prerástli do fyzic-

kého násilia. Po zistení totožnosti všetkých 
prítomných hliadka MsP vec riešila v blo-
kovom konaní na mieste a napomenutím. 

D a 10. 2. 2022 o 9.30 hod. bola 
hliadka MsP požiadaná OOPZ Stupa-
va o asistenciu pri zabezpe ovaní úkonov 
spojených s objas ovaním tragickej uda-
losti na ul. F. Kostku. Hliadka MsP vy-
konala spolu s pracovníkmi RZP prevoz 
pacienta do zdravotníckeho zariadenia 
v Pezinku.  

D a 11. 2. 2022 v ase 19.00 hod. 
hliadka prijala oznámenie o strete mo-
torového vozidla s raticovou zverou na 

Hviezdoslavovej ulici. Hliadka zabezpe-
ovala na mieste plynulos  cestnej pre-

mávky a nako ko bola zver zakliesnená 
pod motorovým vozidlom, privolala na 
miesto lenov po ovníckeho združenia, 
ktorí uhynutú zver spod vozidla vytiahli. 

D a 15. 2. 2022 o 13.15 hod. 
prijala hliadka MsP oznámenie, že pri 
Artézskej studni v smere na elektroroz-
vod u neznámy páchate  vyhodil vre-
cia s odpadom. Hliadka po príchode vec 
zadokumentovala a po spracovaní spi-
sového materiálu vec odstúpi na vec-
ne príslušný odbor  Mestského úradu 
v Stupave. 

D a 16. 2. 2022 bola hliadka MsP 
požiadaná o sú innos  a preverenie ruva ky 
medzi rodinnými príslušníkmi. Po príchode 
hliadky na miesto oznamovate ka – poško-
dená uviedla, že ju po množstve vyhrážok 
fyzicky napadol manžel, s ktorým je v roz-
vodovom konaní, a po útoku odišiel s vo-
zidlom na neznáme miesto. Poškodenej bola 
privolaná RZP, nako ko sa s ažovala na bo-
lesti hlavy. Poškodená po ošetrení následne 
podala trestné oznámenie na OOPZ.

D a 24. 2. 2022 v ase 10.30 hod. 
prijal operátor MsP hlásenie o pohybe líšky 
pri futbalovom štadióne. Hliadka na mies-
te zistila, že líška na niektorých astiach tela 
nemala srs  a pravdepodobne stratila pla-
chos , na miesto boli privolaní lenovia po-
ovníckeho združenia, ktorí zabezpe ili od-
chyt zviera a. 

Požiar parkovacieho domu 
v Bratislave

V sobotu  5. 3. 2022 bola o 20.57 hod. 
naš a jednotka vyslaná Opera  ný m stre-
diskom Krajské ho riadite  stva Hasi  ské ho 
a zá chranné ho zboru v Bratislave k požia-
ru parkovacieho domu na Drie ovej uli-
ci v Bratislave. Naša jednotka vykonala vý-
jazd v ase 21.02 hod. s vozidlom CAS32 
Tatra 815 v po te 1 + 3. Na mieste udalos-

ti vykonávali lenovia našej jednotky haseb-
né a likvida né práce, s použitím dýchacích 
prístrojov, a kyvadlovú dopravu vody. Celko-

vo na mieste udalosti zasahovalo 113 profesi-
onálnych a dobrovo ných hasi ov s 39 kusmi 
techniky. Po as zásahu došlo k striedaniu na-
šich zasahujúcich hasi ov s lenmi nášho zbo-
ru. Naša jednotka sa vrátila spä  do svojej zá-
kladne o 6.45 hod. (6. 3. 2022).

Zdravotnícky materiál pre 
Ukrajinu

V priebehu pondelka 28. 2. 2022 a utor-
ka 1. 3. 2022  zbierali lenovia nášho zbo-
ru zdravotnícky materiál pre potreby osôb 
postihnutých aktuálnou situáciou na úze-
mí Ukrajiny. Po as týchto dní naši lenovia, 

súkromné spolo nosti, široká verejnos , ale 
aj susedná obec Borinka prispeli do zbier-
ky, v aka omu sa podarilo vyzbiera  zdra-
votnícky materiál rôzneho druhu. Materiál 
bol v stredu 2. 3. 2022 odovzdaný lenom 
Dobrovo nej civilnej ochrany a transporto-
vaný na východnú hranicu našej republiky. 
Odtia  bude distribuovaný do postihnutých 
oblastí. akujeme každému, kto do tejto 
zbierky akýmko vek spôsobom prispel!

Hliadka pozorovaním daného vo-
zidla zistila, že vodi  nie je pri-
pútaný bezpe nostným pásom, 

a rozhodla sa toto vozidlo zastavi  a skontro-
lova . Vodi  bol vyzvaný, aby hliadke pred-
ložil potrebné doklady na prevádzku a ve-

denie vozidla. Tie však pri sebe nemal. Na 
základe vykonanej lustrácie hliadka zistila, že 
muž má udelený zákaz innosti vies  moto-
rové vozidlá a má zadržaný vodi ský preu-
kaz. alej sa hliadka vodi a spýtala, i nepo-
žil alkohol a iné psychotropné látky, na o im 

muž uviedol, že ráno užil marihuanu. Nako -
ko vzniklo podozrenie z trestného inu ohro-
zenia pod vplyvom návykovej látky hliadka 
sa vodi a spýtala, i nemá pri sebe veci po-
chádzajúce z trestnej innosti a zbra . Muž 
dobrovo ne uviedol, že má vo vrecku mikiny 

poskladané noviny, kde má sušenú rastlinu 
– marihuanu. Následne bol muž eskorto-
vaný na policajné oddelenie. V tejto súvis-
losti bolo za até  trestné stíhanie a zárove  
vyšetrovate  vzniesol obvinenie z trestného 
inu nedovolenej výroby omamných a psy-

chotropných látok, jedov alebo prokurzo-
rov, ich držania a obchodovania s nimi 
33-ro nému Matejovi Z. z Lábu.

Obvinený sa v sú asnosti nachádza vo 
väzbe, pri om v prípade dokázania viny 
mu hrozí trest od atia slobody až na tri 
roky. Tento díler už „dílova !“ nebude.

rr

STUPAVSKÉ NOVINY | MAREC 2022 HASI I/S K/MsP noviny@stupava.sk | 7

Dobrovo ný hasi ský zbor Stupava

Výborná práca stupavských policajtov
Stupavskí policajti v priebehu d a (21. 2. 2022) v ase okolo 13.30 hod. v obci Láb na základe 
dobrej znalosti oblasti hliadkovej innosti spozorovali vozidlo, o ktorom vedeli, že ním jazdí 
muž, ktorý má zadržaný vodi ský preukaz a je užívate om návykových látok.

Zo zápisníka mestskej polície 

Stupavskí hasi i sú 
združení v neziskovej 
organizácii DHZ 
a vykonávajú tieto innosti: 

  hasenie požiarov
  záchranu pri dopravných nehodách
  záchranu z výšok a vo ných h bok
  pomoc pri povodniach
  udalosti s nebezpe nými látkami
  výbuchy
  zrútené budovy
  zrútené konštrukcie, stromy
  nebezpe ný hmyz ohrozujúci osoby
  požiarno-asisten nú hliadku pri 
kultúrnych a spolo enských podu-
jatiach, na ktorých sa zú ast u-
je vä ší po et osôb (napr. festivaly, 
koncerty a pod.)
  iné núdzové situácie

DÔLEŽITÉ TELEFÓNNE 
ÍSLA:  

112 – ties ová linka
150 – hasi i
155 – záchranná zdravotná služba
158 – polícia
159 – mestská polícia

Martin Mader, Ján Bela i  (velite  družstva), Peter Bubni , Ji í Pour, Juraj Zsigmond, Pavol Šembe-
ra (strojník), Sebastián Markovi  (velite  družstva), Peter Juria, Roman Cabadaj

 spodný rad z pravej strany:
Andrej Gašparovi , Tomáš Horváth (strojník), Branislav Ivan (hlavný strojník), Roman Slepánek 
(strojník), Michal Bubni  (velite  zboru), Milan Peschl (predseda zboru), Ján Ivan ík, Anton Rafaj, 
Milan Juria, Martin Krško

 chýbajúci lenovia na foto:
Stanislav Remenec (velite  družstva), Adam Puškár (strojník)



Po etné stavy danielej zveri vyskytu-
júcej sa v oblasti Záhoria dlhodobo 
prekra ujú normované kme ové sta-

vy, o vyplýva jednak z údajov po ovníckej 
štatistiky, ako aj z „Koncepcie rozvoja po-
ovníctva v Slovenskej republike – národný 
program rozvoja po ovníctva a zachovania 
genofondu vo ne žijúcej zveri“, schválenej 
vládou Slovenskej republiky. V dôsledku vy-
sokých stavov zveri dochádza k obrovským 
škodám v po nohospodárstve, k významné-
mu poškodzovaniu lesných porastov, k po-
škodzovaniu chránených biotopov a rastlín, 
ako aj k zvýšenému po tu kolízií so zverou 
v doprave a migrácií zveri do obývaných 
oblastí. Dôsledkom straty plachosti sa zver 
bezprostredne pohybuje v meste a obciach, 
ni í majetok obcí a súkromné obydlia. 

Napriek každoro ne navyšujúcemu sa 
po tu odstrelov danielej zveri v po ov-

nom revíri v Stupave sa prehlbuje potreba 
zvýšenia odstrelu aj v okolitých revíroch, 
ke že nie je posta ujúce navyšovanie od-
strelu iba v jednom revíri, a teda v om 
redukova  populáciu. Na odstránenie 
tohto problému je nevyhnutné zavies  
komplexné riešenie, ktoré by malo dosah 
aj na susediace revíry.

Pod a informácií z ODI PZ SR okres 
Malacky bolo v okrese Malacky za rok 
2021 spísaných 386 dopravných nehôd, 
ktoré boli spôsobené zrážkou motorového 
vozidla s divou zverou, z toho v Stupave 63 
prípadov. Najhoršie úseky sú medzi Stupa-
vou a Záhorskou Bystricou, na druhej stra-
ne mesta medzi Stupavou a Lozornom. 

Obec Borinka prijala mnoho podnetov 
na riešenie premnožených diviakov, kto-
rých pohyb spôsobuje škody na majet-
ku, zne is uje okolie vyh adávaním po-
travy v odpadových nádobách. V jednom 
prípade došlo i k napadnutiu domáceho 
zviera a. Vedenie obce apeluje na zvýšený 
a ú inný doh ad nad plnením uznesenia 
vlády SR . 436, z 21. júla 2021, s cie om 
zabráni  alšiemu šíreniu afrického moru 
ošípaných (AMO) radikálnym znížením 
stavov divia ej zveri.

Po as šírenia pandémie sa enormne 
zvýšila návštevnos  lesov, ktoré sú záro-
ve  aj po ovnými revírmi. Úto iská zve-
ri boli narušené a tá si následne h adá 
nové lokality na potravu a bezpe ie. Aj 
táto situácia sa podpísala pod ich presun 
do intravilánov a polí medzi obcami. 

Ke že ulica je v správe Bratislavské-
ho samosprávneho kraja (BSK), 
požiadali sme poslanca BSK Mar-

tina Smeju, aby nám o tejto rekonštrukcii 
prezradil viac. 

V Stupave sú iba tri cesty pod správou BSK 
– as  Záhumenskej ulice v smere na Devínsku 
Novú Ves, ulica Ferdiša Kostku smerom na Vy-
sokú pri Morave a Nová ulica smer Borinka. 
Ke že technický stav asfaltového povrchu na No-
vej ulici bol dlhodobo v zlom stave, bola potreb-

ná jeho kompletná rekonštrukcia, teda úplná vý-
mena asfaltového povrchu. Z poh adu technického 
vyhotovenia bola odfrézovaná celá asfaltová vrs-
tva. Po vy istení a uložení georohože boli nane-
sené dve vrstvy asfaltového povrchu. Takto zre-
konštruovaná cesta má vyššiu životnos  a nižšiu 
hlu nos . Po kompletnom dokon ení je jazda na 
nej ako po dia nici – parafrázujúc jedného oby-
vate a tejto ulice.  

BSK spravuje v kraji viac ako 500 kilomet-
rov ciest, pri om opravu si zaslúžia mnohé z nich. 

Som preto rád, že boli prednostne vypo uté naše 
volania po oprave a Nová ulica sa dostala do 
prvého kola rozsiahlych rekonštrukcií ciest v kra-
ji, o nemožno považova  za samozrejmos .”

Chystajú sa v blízkej budúcnosti na 
tejto ceste v smere do Borinky 
aj alšie zmeny?

„Dola ova  sa budú ešte uloženia kanali-
za ných poklopov, takže je potrebné do asne 
po íta  s ur itými obmedzeniami. V nasledu-
júcom období je dohoda na tom, že by na rad 
mala prís  rekonštrukcia celej spojnice Stupa-
va – Borinka.”

rr
Foto: Peter Kubi ka
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Nová ulica
Kvalitné cesty predstavujú nutnú spojnicu, ktorá tvorí 
základ pre komplexný rozvoj každého územia. Vä šina 
obyvate ov nášho mesta si preto ur ite všimla, že Nová 
ulica v smere na Borinku prešla v posledných týžd och 
rozsiahlou rekonštrukciou. 

Malí objavitelia si odniesli zo ši-
rokej prírodnej ponuky naozaj 
ve a. Po as prechádzok za chlad-

ných dní si rozvíjali hrubú motoriku leze-
ním, preskakovaním i balansovaním na 
stromoch. Mnohé z nich si so sebou niesli 
batôžteky alebo malé vrecká na zbieranie 
konárikov, ulít a kamienkov. Tento prírodný 
materiál využili neskôr pri tvorení a hre, ím 
si rozvíjali aj jemnú motoriku a kreativitu. 

Ako teda vidno, park a les ponúkajú de-
om priestor nielen na hry, ale aj na spozná-

vanie. Zvedavým pozorovaním vedia nájs  
aj najmenšie chrobá iky a pavú iky i zapo-
úva  sa do spevu sýkoriek, ktoré celú zimu 

poctivo k mili. Už sa dokonca stali tými 
najvä šími expertmi na Stupavský park, na 
jeho rastliny a zvieracích obyvate ov. Sta í sa 
ich opýta .

 
Zvedavci

V takomto bezpe nom a bezstarostnom 
prostredí sa pohybuje viacero neformálnych 
skupín zvedavcov od predškolákov až po 
žiakov. Niekedy spolu s rodi mi, inokedy so 
sprievodcami, s ktorými sa hrajú na lesné-
ho hada, skúmajú, i kame  a šiška pláva-
jú, alebo sa potopia, ma ujú uprostred lúky, 

hrajú sa na pohyblivé stromy a zažívajú pri 
tom kopu zábavy. S ervenými lícami sa po 
pár hodinách vracajú príjemne unavené do 
svojich teplých dom ekov, škôl a škôlok. 
Niekedy zvyšky energie využijú ešte na ih-
riskách alebo sa pobicyklujú na pump-trac-
ku a zahrajú na športovisku s loptou, ak 
im to povinnosti dovolia. A na alší de  sa 
chystajú preskúmava  svoj druhý domov, 
Stupavský park, opä . Ve  každý de  je tam 
nie o zaujímavé a nie o nové. 

Zapojte všetky zmysly
Skúste sa preto v parku na chví ku po-

zastavi  aj vy! Ak pri tom použijete všet-
ky zmysly ako deti, objavíte množstvo vecí, 
ktoré ako dospelí v zhone všedných dní ani 
nevnímate. Aj pre vás sa tak príroda stane 
druhým domovom.

 Veronika z Lesného klubu Makovi ky
Foto: autorka

Spolo né kroky Podhoria

Na Stupavský park sú deti experti

Starostovia obcí Borinka, Marianka, Záhorská Bystrica, Lozorno, Vysoká pri Morave a primátor Stupavy sa dohodli na 
znení výzvy, ktorú spolo ne zaslali na Ministerstvo pôdohospodárstva a rozvoja vidieka SR, Ministerstvo vnútra SR 
a Štátnu veterinárnu a potravinovú správu SR.  Z výzvy vyberáme.

Príroda sa v týchto d och pomaly prebúdza z dlhého zimného spánku. Nádherné prostredie 
Stupavského parku a okolitého lesa si po as zimných mesiacov ve mi užívali aj naše deti. 
Ur ite ste ich tam stretli i vy. 



Ide napríklad o tri prírodné rezer-
vácie Strmina, Pajštún a novovzniknu-
tú rezerváciu Vydrica, ktoré sú výrazne 
postihnuté premnoženou zverou a ich 
lov je obmedzený. 

Po ovnícke združenia v Podhorí (oko-
lie Stupavy, Borinky a Marianky) pou-
kazujú na skuto nos , že Lesy Sloven-
skej republiky, štátny podnik ( alej len 
„Lesy SR“), sa rozhodli pride ova  reví-
ry formou predaja odstrelu pod a ro -
ného plánu chovu a lovu a nie uzatvo-
rením nájomného vz ahu, kde by bola 
zoh adnená výmera v hektároch reví-
ru. Odstrely, ktoré sa v takýchto reví-
roch uskuto nia nad rámec plánu, sú 
spoplat ované navyše. Pri mimoriad-
nom love divia ej zveri (obdobie výsky-
tu epidémie divia ieho moru) Lesy SR 
dodato né platby za navýšenie odstrelu 
neú tovali a týmto opatrením sa docie-
lilo zníženie stavov diviakov na Záhorí. 

Citujúc zo stanoviska Lesov SR (od-
štepný závod Karpaty)  „si plne uve-
domujú problém premnoženej zveri“, 
a preto zvolali pracovné stretnutie po-
ovníckych hospodárov všetkých re-

vírov. Cie om je radikálne navýšenie 
plánov v porovnaní s prebiehajúcou se-
zónou.

K spomínanej téme sa vyjadrila aj 
ŠOP SR – Správa Chránenej krajinnej 
oblasti Záhorie, ktorá upozor uje na  
možné prí iny premnoženia zveri.

Veríme, že spolo nými silami a hlavne 
celoplošne v rámci celého územia Zá-
horia dokážeme výrazne zníži  po etné 
stavy raticovej zveri a upravi  pohlav-
nú štruktúru populácie. Na dosiahnu-
tie tohto cie a je potrebné upravi  naj-
mä po etnos  sami ej zveri. Znížením 
po tu samíc dôjde k zníženiu prírast-
ku, a tým k zastaveniu nežiaduceho na-
rastania po etnosti populácií.

rr, foto: Peter Kubi ka
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Potrebujete
o né vyšetrenie?
Špecialisti na multifokálne okuliare 
zn. Rodenstock - záruka kvality teraz 

- 30%
Z ava: 30 €, alebo 50 € - info v optike
Adresa: Hlavná ulica 15, Stupava, Objednávanie: 0948 018 804
Kontakt: Info@optickecentrum.sk, www.optickecentrum.sk

OPTICKÉ CENTRUM EVERGREEN

Prezra te itate om nie o o sebe 
– odkia  pochádzate, aký máte 
vz ah k nášmu mestu?

Som rodá ka z Malaciek, teda „hne  
od ved a“. Mesto Stupava som už odma-
li ka vždy rada navštevovala, i už kvôli 
kamarátom, alebo kultúre. V poslednom 
desa ro í ma výrazne zaujalo jeho urbán-
ne pretvorenie, o z h adiska stavebníctva 
vnímam s ve kým obdivom.

Kde ste študovali a pracovali?
Ukon ila som Univerzitu Komenské-

ho v Bratislave na Právnickej fakulte s vy-
znamenaním. Ja som taký ve ný študent. 
Okrem Právnickej fakulty som si doplnila 
pedagogické vzdelanie na Univerzite J. A. 
Komenského v Prahe. Popri tom som sa 
prihlásila na certifikovaný kurz mediáto-
ra. Som aj v asociácii alternatívneho rieše-
nia sporov. V roku 2021 som úspešne ab-
solvovala postgraduálne štúdium v odbore 
obchodné právo (LL.M – Master of Laws).

O loveku mnohé prezradia jeho 
zá uby. o najradšej robíte
vo vo nom ase?

Vo vo nom ase sa hlavne venujem u-
om bez domova a zbierkam pre po-

moc u om, ktorí sa nie z vlastnej viny 
ocitli v zlej sociálnej situácii. Organizu-
jem zbierky, zastupujem udí bez domo-
va a pomáham im rieši  veci, aby sa ve-
deli opä  zapoji  do normálneho života. 
Okrem toho mi je srdcu blízke Azylové 
centrum Betánia v Malackách. 

Už to budú dva roky, o ste vedúca 
majetkovo právneho a legislatívne-
ho oddelenia. o všetko u vás ob ania 
môžu rieši ?

Naj astejšie je to problematika nájmu 
a predaj pozemkov, zriadenie vecných bre-
mien na stavebné objekty a v neposlednom 
rade poskytovanie informácií v zmysle zá-
kona . 211/2000 Z. z. v znení neskorších 
predpisov. Naše oddelenie pozostáva z troch 
kolegov a úzko spolupracuje so všetkými 
oddeleniami mestského úradu. Naj astej-
šie s ekonomickým oddelením spolo ne rie-
šime vymáhanie poh adávok. Upratujeme 
staré „ležiaky“ aj poh adávky, ktoré smerujú 
na exekúciu. Organizujeme obchodné verej-
né sú aže na pozemky, ktoré sú momentálne 
vo né, vrátane prenájmu nebytových priesto-
rov v zdravotnom stredisku v Stupave. 

Aké žiadosti obyvate ov aktuálne 
riešite?

Aktuálne riešime žiadosti o odkúpe-
nie pozemkov pod bytovými domami 
v Stupave. Okrem toho riešime žiadosti 
o zriadenie vecného bremena na stavebné 
objekty, ako je napr. právo prechodu a pre-
jazdu na asti pozemku, udelenie súhlasu 
s umiestením stavby stavebných objektov, 
odplatné a bezodplatné nadobudnutie sta-
vebných objektov (napr. splašková  kanali-
zácia, daž ová kanalizácia).

Aká je cesta majetkových žiadostí?
Každá žiados  sa zaeviduje v podate ni. 

Následne je pridelená do nášho oddele-
nia, ktoré posúdi, i žiados  bude spraco-
vaná a predložená do komisie majetkovej 
a legislatívno-právnej alebo v rámci na-
šich kompetencií bude vybavená v odde-
lení. Ak o veci musia rozhodnú  poslanci, 
je pripravený materiál do mestskej rady 
a následne do mestského zastupite stva. 
Priemerne máme v mestskom zastupite -
stve 20 materiálov.

Pracujete aj ako mediátorka, kde vša-
de využívate svoje znalosti v tejto ob-
lasti?

Mediácia je vlastne riešenie sporov mi-
mosúdnou cestou. Preto viem a aj som ná-
pomocná pri riešení susedských sporov, o 
riešime na mestskom úrade ve mi asto. 
Potom aj v rámci oddelení viem uplatni  
svoje mediátorské znalosti. Okrem toho 
viem by  nápomocná aj na základnej ško-
le pri riešení rôznych prípadov, ktoré sa 
dajú vyrieši  aj media ne.

Má mesto Stupava nájomné byty 
a plánuje aj výstavbu nových nájom-
ných bytov?

Na Slovensku chýba viac ako 220 000 
bytov. Mesto Stupava momentálne v spo-
lupráci so spolo nos ou IWIZ, s. r. o., re-
alizuje výstavbu nájomných bytov v loka-
lite Žabáre . Okrem toho pripravujeme 
koncept s výstavbou nájomných bytov 
v Stupave. 

Máte svoj životný vzor, prípade ob ú-
bené životné krédo?

„Všetko, o robíme, je iba kvapka v mori, ale 
keby sme to nerobili, tá kvapka by tam chýba-
la.“ —  Matka Tereza

rr
Foto: archív H

otázok
ubici Hofmannovej
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Pod a autentických dokumentov sa 
ustanovujúce valné zhromažde-
nie spolku konalo 8. apríla 1934 o 

štvrtej hodine popoludní u priate a Štefa-
na Lachkovi a. Pripome me si mená v e-
lárov, ktorí stáli pri zrode spolku: Franti-
šek Bubík, Viliam Kubí ek, Anton Benca, 
Štefan Lachkovi , Ondrej Amzler, Heinrik 
Boleschka, udevít Zeman, Jozef Navrá-
til, Jozef Markovi , Viktor Trvalík, udevít 
Štadler, Ján Lopa ovský, Albert Dubenka, 
Rudolf Nemec, Jozef Peschl, Benedikt Zá-
mo ník, Karol Kastler, Juraj Rauscher, Jo-
zef Pollák, Ján Sedlá ek, Michal Joch, Jo-
zef Požgaj a František Kovár. Za do asného 
predsedu riadiaceho zakladajúce zhromaž-
denie bol zvolený Viliam Kubí ek a za za-
pisovate a František Bubík.

V priebehu rokovania bol za predsedu jed-
nohlasne zvolený pán Heinrich Boleschka, 
za podpredsedu Andrej Amzler a za lenov 
výboru Jozef Navrátil, Jozef Peschl, Fran-
tišek Bubík,  Juraj Rauscher, Jozef Požgaj, 
Štefan Lachkovi , Karol Kastler, Jozef Mar-
kovi , Viktor Trvalík, udevít Štadler, Be-
nedikt Záme ník a Ján Sedlá ek. Revízor-
mi sa stali Rudolf Nemec a udevít Zeman. 
Týmto v elárom patrí v aka, že v eláre-
nie v Stupave a jej okolí sa stalo organizo-
vanou innos ou v Spolku v elárov, ktorý je 
od svojho založenia ob ianskym združením. 

Už za grófa Károlyiho
Pre úplnos  však treba uvies , že v elári  

sa za alo v Stupave ove a skôr. Z najstarších 
v elárov sa spomína železni iar Matúšek, 
ktorý predal svoje v elstvá grófovi Károlyi-
mu a stal sa jeho v elmajstrom. Gróf Ká-
rolyi neskôr za v elmajstra pozval v elára 
z Talianska, ktorého meno sa však v agen-
de nezachovalo. Po om nastúpili Meško, 
Wagner a Žižlavský. V tej dobe už za a-
li v elári  aj alší – Anton Benca, Bender, 
Král, Amzler, Kudlá ek, Boleschka a iní. 

Dobré i zlé asy
Spo iatku mal spolok 23 v elárov, na 

konci roka 1934 ich už bolo 32. Ich po ty 
sa menili pod a ekonomickej situácie, ale aj 
zásahmi nadriadených orgánov do organi-
za nej štruktúry, najmä pri le ovaním oko-
litých obcí do Bratislavskej organizácie a 
naopak. V priemere mal stupavský Spolok 
v elárov 60 až 80 v elárov. 

V histórii v elárenia v Stupave boli však 
aj obdobia, ke  museli naši v elári prekoná-
va  ažké asy, najmä pokia  šlo o financie, 
osobitne po as druhej svetovej vojny a po jej 
skon ení, ke  bolo ve a v elstiev zni ených. 
V elári si vypomáhali organizovaním tane -
ných zábav a finan né prostriedky z nich 
získané využívali na ú as  na odborných 
prednáškach alebo na exkurziách na v elár-
ske farmy, na ktorých získavali nové poznat-
ky. Za pozornos  stojí i usporiadanie kurzov 
medového pe iva, ktoré viedla v tom ase 

najlepšia slovenská odborní ka na medové 
pe ivo pani Klotilda Luptovská. Organiza -
ne tieto kurzy viedla pani Mária Kubíková 
za pomoci alších miestnych v elárok. 

Povojnové obdobie bolo charakterizova-
né centrálnym zásobovaním obyvate stva. 
Med, vosk a v elia materská kaši ka sa stali 
tovarom, ktorý sa centrálne vykupoval pre 
potreby štátu a pre obyvate stvo. Došlo aj 
k stanoveniu kontingentu, a to 1 kg medu 
na v elstvo. Podobne sa pre v elárov za al 
centrálne pride ova  cukor na zimné zakr-
movanie a jarné podnecovanie v elstiev. 

Prelomové obdobie
Tak možno ozna i  sedemdesiate roky, 

osobitne rok 1978, ke  sa do našej lokality 
rozšíril klieštik (Varroa destructor). Ide o pa-
razita na v elách, ktorý robí nemalé starosti 
v elárom dodnes. Problémom sa stal výkup 
medu štátnou organizáciou Medos v Galan-

te, ktorý po politických zmenách spôsobe-
ných nežnou revolúciou prestal med vyku-
pova . V dôsledku toho ve a v elárov svoju 
innos  ukon ilo. Na Slovensku sa po et 

v elárov zredukoval z 25-tisíc na 13-tisíc, 
o sa prejavilo aj na po te v elstiev a pro-

dukcii medu i ostatných v elích produktov. 
Zo správy o innosti základnej organizá-

cie Slovenského zväzu v elárov v Stupave 
konanej 27. 2. 1972 vyplýva, že organizá-
cia združovala majite ov v iel z obcí Stupa-
va, Borinka, Záhorská Bystrica a Devínska 
Nová Ves, ktoré mali spolu 100 individu-
álnych v elárov s po tom 1 050 v elstiev. 
Štátne lesy mali v tom ase 350 v elstiev, 
štátne majetky 100 v elstiev a JRD Záhor-
ská Bystrica 38 v elstiev. Stupava bola prí-
ažlivou aj pre v elárov, ktorí do jej okolia 

chodili ko ova  z okolitých obcí a Bratisla-
vy. Tak je to v podstate aj dnes.

Naše osobnosti
Pre korektnos  je potrebné uvies  aj osob-

nosti našej v elárskej komunity, o s rados-
ou robíme. Medzi rodové pokra ovania 

v elárov patria Grambli -
kovci. Po bývalom pred-
sedovi spolku Tomášo-
vi Grambli kovi prevzal 
jeho funkciu syn Anton, 
terajší predseda. Po Ru-
dolfovi Predaj ovi, kto-
rý, žia , už nie je medzi 
nami, pokra uje syn Ru-
dolf, podpredseda na-
šej organizácie, ktorý do 
práce pre v elárov zapo-
jil aj manželku Ing. ub-
ku Predaj ovú. 

Medzi zaslúžilých v e-
lárov patrí priate  Ru-
dolf Rác, ktorý v eláril 
aj s manželkou Annou. 
Sami si svojpomocne po-

stavili ko ovný voz a odvie kovacie zariade-
nie, ktoré používali pri medobraní. Za svoju 
prácu bol priate  Rudko Rác pri príležitos-
ti 80. výro ia založenia spolku ocenený naj-

vyšším v elárskym vyznamenaním – me-
dailou Štefana Závodníka. Potešujúce je, že 
v elári aj jeho syn Rudolf. 

Medzi novátorov a zaslúžilých v elárov 
patrili aj páni Ferdinand Tomkovi  a priate  
Jozef Kubík, dlhoro ný len výboru, kto-
rý vykonával viaceré funkcie. Dnes má tiež 
svojho nástupcu Jozefa Kubíka, lena vý-
boru našej základnej organizácie. Za osob-
nosti však treba považova  takisto všetky 
v elárky, ktoré boli v celom doterajšom ob-
dobí svojou prácou nezastupite né, pretože 
aj ako manželky sa tradi ne podie ali nielen 
na chode v elárskej prevádzky v rodine, ale 
i na organizovaní v elárskych podujatí, pri-
om svoje výnimo né zru nosti preukázali 

aj pe ením medovníkov pri spolo enských 
príležitostiach.

GMO
V ostatnom období sa problémom stalo 

najmä chemické ošetrovanie po nohospo-
dárskych a záhradných kultúr. Chemické 
postreky sa používali a, žia , aj dnes pou-
žívajú nepremyslene, o každoro ne spôso-
buje ve ké straty v elstiev. Novým nega-
tívnym fenoménom sa stali tzv. geneticky 
modifikované plodiny, skrátene GMO, kto-
ré majú zmenenú genetickú štruktúru tak, 
aby škodcovia po požití týchto plodín uhy-
nuli. Toto sa však negatívne prenáša aj do 
života v iel, pri om dnes nevieme predví-
da , aké neblahé dôsledky to prinesie v bu-
dúcnosti nielen pre v ely, ale sprostredkova-
ne aj pre nás udí. 

Sú asnos  
Charakterizovaná je všetkými pozitívny-

mi javmi, ktoré v elári pri svojej charakte-
ristickej skromnosti mohli dosiahnu . A to 
aj napriek pandemickému obdobiu, ktoré 
utlmilo našu rozsiahlu vzdelávaciu innos . 
Po jeho odznení sme však rozhodnutí obno-
vi  prednášky pre v elárov nielen zo Stupa-
vy, ale aj širokého okruhu záujemcov o v e-
lárenie v plnom rozsahu.

V sú asnosti má ZO SZV Stupava 126 le-
nov, medzi nimi je ve a mladých v elárov, 
chováme viac ako 2 700 v elstiev. Spolupráca 
medzi našou ZO SZV a mestom Stupava sa 
v posledných rokoch kvalitatívne dostala na 
novú, vyššiu úrove . Mesto nám poskytuje 
miestnosti na vzdelávacie aktivity v MKIC. 
S primátormi mesta, po ínajúc Ing. Belešom 
až po sú asného primátora Petra Novisedlá-
ka, spolo ne pripravujeme podujatia pre ob-
anov Stupavy a okolia, napr. v elárske ne-

dele i Mikulášske jarmoky. Najvä ší osoh 
majú obyvatelia z medu a ostatných v elár-
skych výrobkov, ktoré na miestnom trhovis-
ku ponúkajú stupavskí v elári. Medzi nesto-
rov patria najmä priatelia Rudolf Rác, Jozef 
Kubík i Ing. Miško Držík. Medzi sortiment 
vysokej kvality patria okrem medu propoli-
sová tinktúra, obnôžkový pe  i medovina. 

Ján Haš ík
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Blížiace sa výro ie založenia Spolku v elárov v Stupave je dobrou príležitos ou pripomenú  si niektoré udalosti, na ktoré 
si môžu spomenú  už len starší Stupav ania. Za osemdesiatosem rokov sa totiž organizované v elárenie v Stupave a jej 
okolí stalo neodmyslite nou sú as ou spolo enského života nášho mesta, pri om jej obyvate om prináša na stôl 
aj jedine né v elie produkty. 

História v elárenia v Stupave

Foto z 1964 roku zachytáva prebiehajúci kurz lie enia 
v iel. Sprava sú už bývalí lenovia SZV Stupava: Tomáš 
Grambli ka, Jozef Kubík, Dušan Dedinský, František Kar-
dián a alší priatelia v elári aj z iných ZO SZV organizácií, 
archív Antona Grambli ku.



s lalo nicou, ve ernicou, pyštekom, cíniou, nech-
tíkom, rudbekiou, ernuškou i jazylkou. Kvit-
nú  by mohli od júna až do októbra. Tieto zele-
né pásy sa nesmú tri roky kosi . Ur ite by však 
prospeli v rôznych astiach Stupavy k spríjemne-
niu nášho života.“ 

Pre príklad ne-
musíme chodi  a-
leko. Motýlie lúky 
rozkvitnú aj túto 
jar v mestskej asti 
Bratislava-Karlova 
Ves. Po as horúce-
ho leta vedia by  až 
o 20 stup ov chlad-
nejšie ako bežne 
kosený trávnik, za-
držiavajú vlahu, ob-
sahujú menej aler-
génnych druhov 
a chránia biodiver-

zitu. Kvetnaté lúky priamo v meste, vrá-
tane sídlisk a vnútroblokov, sú jedným z 
dôležitých prvkov adaptácie mesta na kli-
matické zmeny.

„Poh ad na zakvitnutú as  zelene je omnoho 
krajší ako na vyprahnutú zem alebo udupanú as  
trávnika. Aby hmyz našiel to, o potrebuje pre svoj 
život, je potrebné túto plochu zrekultivova  a do-
sia , iže je to riadená výsadba, s ktorou v elári 

radi pomôžu,“ dodal 
Anton Grambli ka. 

Pomohla by 
lipa

Tajomník stupav- 
skej ZO v elárov 
Ján Haš ík posky-
tol komisii životné-
ho prostredia tipy 
na výsadbu stromov 
vhodných pres- 
ne pre Stupavu. 

„Ke že v lesoch nad 
meste kom je masívna 
ažba dreva, naj as-

tejšie lipy, vhodná by bola výsadba práve tohto 
listnatého stromu. Lipa (Tilia) dorastá do výš-
ky 20 – 40  metrov. Mohla by to by  jednak lipa 
malolistá, lipa striebristá, zelenkastá a najmä 
lipa krymská (Tilia euchlora), ktorú v ely mi-
lujú. Rastie do výšky 20 – 25 metrov, kvety má 
vo avé a medonosné.“ 

Možno by niektorá mohla by  zasadená 
aj pri novom Ekocentre v Zámockom par-
ku, kde by výborne zapasovali i kvetino-
vé pásy. Azda sa tieto plány podarí zrea-
lizova .

Eva Švo avová, foto: autorka, Matej Kotu a

Áno, správne, boli to v e-
ly v Stupave, ktorá sa neod-
škriepite ne už dávnejšie sta-

la mestom. To však neznamená, že by 
v nej v ely nemohli ži . Práve naopak. 
Mestá sú v dnešnom svete úto iskom 

pre mnohé živo íšne druhy, ktoré majú 
problém preži  v intenzívne obrába-
nej po nohospodárskej krajine. Správna 
starostlivos  o zele  a vegetáciu v mes-
tách im pomáha preži  a spätne sa šíri  
do krajiny okolo miest.

o prinesie nový zákon?
Hoci má Stupava dlhoro nú históriu 

v elárenia, v sú asnosti potrebujú v e-
lári pomoc samosprávy. Pripravovaný 
zákon o ochrane zvierat ako pomoc v e-
lárom totiž naozaj nevyzerá. Jeho sú as-
ou má by  aj obmedzenie chovu v el-

stiev. Predkladatelia zákona navrhujú, 
aby bol ich po et regulovaný na maxi-
málne dve v elstvá na kilometer štvor-
cový. Pri rozlohe Slovenska 49 000 km2 
by to znamenalo pokles v elstiev až 
o 72 %, z 350 000 na 98 000 (zdroj: 
asopis V elár 3/2022). Po et v elárov 

by sa tak znížil z aktuálnych 22 000 na 
nieko ko tisíc. Návrh zákona obsahuje 
aj klauzulu o zákaze prepravy v iel. 

Motýlie lúky
S Antonom Grambli kom sme sa 

hne  na alší de  stretli pri jeho v e-
lách na okraji Lozorna V krúžku, kde 
má okolo 80 rodín, o ktoré sa už roky 
svedomito stará. 

„V ely nemôžete da , kam chcete. Kaž-
dé v elstvo je registrované. Ke  sa za ne se-
zóna, naložím ich na príves a ko ujem za 
pastvou. Naša základná organizácia má 
126 lenov. Potrebovali by sme, aby mesto 
našlo také plochy, ktoré by mohli zakvitnú , 
ako sa hovorí, motýlími lúkami. Tam by si 
mohli nájs  naše v ely dostatok pe u. Vhod-
ná je bohatá pestrofarebná zmes letni iek 
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Za alo sa to príjemným posedením pri horúcich šálkach 
aju, ktoré sme si osladili medíkom. Naše pozvanie prijali 

Anton Grambli ka a Ján Haš ík zo základnej organizácie 
Slovenského zväzu v elárov Stupava. Stretnutie iniciovali 
poslankyne Denisa Kla manová, Hana Haldová a lenka 
komisie územno-plánovacej, stavebnej a životného 
prostredia Mária Seppová. Už tušíte, aká bola hlavná 
téma diskusie? 

V ely v meste

Uvítanie detí do života
Narodenie nového Stupav ana je vzácnou udalos ou. Ak sa vám 
narodilo die atko a máte záujem prihlási  ho na ob iansky obrad 
Slávnostného uvítania detí do života, sta í vypísa  našu návratku:

Mesto Stupava pozýva rodi ov novorodencov na uvítanie detí do života

Podmienka zaradenia medzi záujemcov: trvalý pobyt matky aj die a a v Stupave v de  narodenia die a a, ktorý stále trvá!

Prihlášku môžete odovzda  aj osobne v podate ni 
mestského úradu alebo priamo v príslušnom referáte.

V prípade akýchko vek otázok kontaktujte 
Moniku Vrábelovú na tel. ísle 02/6020 0917.

NÁVRATKU JE POTREBNÉ POSLA  NA:
MsÚ Stupava, Hlavná 1/24,  
900 31 Stupava, prípadne elektronicky 
na: monika.vrabelova@stupava.sk

Týmto ude ujem prevádzkovate ovi – Mesto Stupava, Hlavná 
1/24, 900 31 Stupava, I O: 00 305 081, svoj súhlas so spracúva-
ním osobných údajov v rozsahu údajov uvedených v prihláške 
na ú el realizácie spolo enských podujatí pre ob anov mesta, 
v tomto prípade Slávnosti privítania do života. Vyhlasujem, že 
poskytnuté údaje sú aktuálne a pravdivé. 
Zárove  ude ujem/neude ujem (pozn. zakrúžkujte svoju vo bu) 
súhlas so spracúvaním osobných údajov na ú el informovania 
o innosti prevádzkovate a a jeho aktivitách, na zdokumento-
vanie rôznych podujatí a následné zverejnenie fotografií a vi-
deozáznamov na webovej stránke prevádzkovate a, sociálnych 
sie ach a v tla ových správach. Spracúvanie zah a vyhotovo-
vanie fotografií a videozáznamu z podujatia a ich zverejnenie 
na webovom sídle mesta Stupavy, na sociálnej sieti Facebo-
ok (na ktorej si prevádzkovate  vytvoril profil) a v Stupavských 
novinách. Informácie o spracúvaní osobných údajov a o vo -
nom pohybe takýchto údajov (všeobecné nariadenie o ochra-
ne údajov) ( alej len „GDPR“) pod a l. 13 nariadenia Európske-
ho parlamentu a rady (EÚ) 2016/679 z 27. apríla 2016 nájdete na 
www.stupava.sk a tabuli oznamov pri podate ni Miestneho úra-
du Stupava. E - mailová adresa na uplatnenie práv je 

zodpovednaosoba@stupava.sk.

Meno a priezvisko die a a

Narodené d a

Meno a priezvisko matky die a a

Rodné priezvisko matky

Adresa

Tel. íslo

Mailová adresa

Meno a priezvisko otca die a a

Adresa

Podpis otca Podpis matky



Ak by sme na asovali rez na 
skorší termín, silné mra-
zy by mohli poškodi  kon-

ce ostrihaných astí rastliny a, naopak, ak 
by sme strihali neskoro, z rezov by už moh-
la vyteka  miazga a pre rastlinu by to bola 
zá až navyše. Vyhnite sa akémuko vek rezu 
už zelených astí vini a, pretože takéto zá-
sahy rastlinu oslabujú. Strihanie hrozna v 

lete by sa malo obmedzi  len na odstra o-
vanie nechcených výhonkov z kme a, lis-
tov v okolí hrozna alebo zbyto ne vysokých 
š ahú ov, a to o najskôr po ich objavení.

Teória v praxi
Pre záujemcov o pestovanie vini a zorga-
nizovala Základná organizácia Slovenské-
ho zväzu záhradkárov 6-19-Stupava od-

bornú prednášku lektorov s praktickou 
ukážkou „PESTOVANIE, OŠETROVA-
NIE A REZ VINI A“. Uskuto nila sa 
19. februára vo farskej záhrade, kde in-

štruktori zo ZO SZZ Vla-
dimír Lachkovi , Franti-
šek Kovács, Štefan Pollák, 
František Sajan a Vladimír 
Havránek všetkým ochot-
ne vysvetlili zásady zim-
ného strihu vini a. Kon-
zultovali spôsoby viazania, 
po ty o iek a zaštipovanie 
zálistkov. Od konzultácií 
prešli k praktickým ukáž-

kam. Inštruktori sa prezentovali dlhodo-
bými skúsenos ami a prítomným odo-
vzdali množstvo cenných rád.

švo, foto: Ladislav Kiprich

V skorú jar sa okrem plánovania bu-
dúcej výsadby môžeme v záhra-
de realizova  aj fyzicky – vybudova-

ním menších záhradných prvkov. Parenisko 
je výborná alternatíva skleníka pre malé zá-
hrady, ale aj pre tých, o s pestovaním iba 
za ínajú a majú chu  vyskúša  si pestovanie 
zeleniny v malom. Parenisko nám slúži aj 
na výsadbu citlivých druhov zeleniny alebo 
na pred ženie pestovate skej sezóny. V jeho 
vnútri vieme dosiahnu  chránené podmien-
ky podobne ako v skleníku. Rastliny tu 
budú chránené pred chladom a nepriaz ou 
po asia. Odmenou za námahu pri budova-
ní pareniska nám bude zdravý pobyt na er-
stvom vzduchu a chutná jarná zeleninka.

Pôda v parenisku
Ideálny as na založenie pareniska je ne-

skorá jese  alebo skorá jar. To preto, lebo 

pôda, ktorú do  vložíme, potrebuje sadnú  
a preto, lebo ho nap ame organickým ma-
teriálom, ktorý ešte bude chví u pracova  
a rozklada  sa. Týmto získame v parenisku 

teplo zhora – zo slnka, ale aj zdola – z roz-
kladajúcich sa astí v pôde. Ako na to? V pr-
vom rade si musíme uvedomi , že podstatná 
as  výživy sadeníc aj tvorba tepla sa ude-

jú pod zemou, preto na mieste pareniska vy-
h bime jamu minimálne na h bku rý a, po-

kojne aj hlbšie. Na spodok 
jamy položíme konáre zo 
stromov a z kríkov alebo dre-
venú štiepku. Drevo zadr-
žiava vlahu a bude ou záso-
bova  rastliny po as suchších 
dní. alej navrstvíme slamu, 
listy a mašta ný hnoj alebo 
ešte nedozretý kompost. Vrs-
tva hnoja alebo nedozreté-
ho kompostu nám pri roz-
klade bude vytvára  živiny 
aj teplo. Preto môžeme vy-
sia  parenisko aj vtedy, ke  
by sme si výsev do bežnej zá-
hradnej pôdy pre chlad ešte 
nemohli  dovoli . Poslednú 

vrchnú vrstvu pareniska, ktorá by mala ma  
minimálne pätnás  centimetrov, tvorí kvalit-
ná záhradná zemina, do ktorej sa môže ešte 
prida  dobre vyzretý kompost. Do takto pri-

praveného pareniska sadíme jarnú cibu ku, 
šaláty a inú na chlad citlivú zeleninu. Ne-
skôr do  môžeme prida  paradajky, uhorky 
alebo papriku. 

Zeleninové záhony
Zeleninové záhony budujeme podobne 

ako parenisko – záhony skôr zah bime do 
zeme ako aháme nad povrch. To preto, lebo 
zah bený záhon nám lepšie v lete udrží vlahu 
než vyvýšený, pretože ten v lete skôr presy-
chá. Odpadne nám tak starostlivos  navyše 
pri zalievaní. Pri príprave zah beného záhona 
postupujeme takto: na mieste, kde plánuje-
me nový záhon, vykopeme jamu do h bky 
30 – 40 centimetrov. Naplníme ju konár-
mi, slamou, lístím, konským hnojom alebo 
vyzretým kompostom a všetko to zasype-
me záhradnou zeminou. Na jar nás bude a-
ka  úrodný záhon, kde môžeme vysadi  rast-
liny vyžadujúce ve a živín, ako sú paradajky, 
papriky, tekvice, uhorky, kukurica, zeler ale-
bo rôzne šaláty. Po as horúcich dní nezabud-
nime záhon namul ova  – udrží nám vlahu 
a ochráni pôdu pred vetrom a prívalovým 
daž om.

Marianna Piršelová. FB @futuregardenssk

Strihanie vini a jednoducho a preh adne

as na prípravu záhonov

Ovocná záhrada 
 pokra ujeme v štepení a preštepovaní 

ovocných drevín (vrúb ovanie) 
 rozmnožujeme drevnatými odrezkami, 

potápaním (ríbez a, egreš, josta, vini ) 
 do prvej dekády marca ukon íme zim-

ný rez vini a a jadrovín
 v apríli dokon íme výsadbu ovocných 

stromov a krov 
 vykonáme chemickú ochranu proti 

hubovým chorobám a škodlivému hmy-
zu, pod a po asia a hlavne priaznivých 
teplôt urobíme preventívne postreky jad-
rovín a vini a, pozor na broskyne, marhu-
le a slivky

 dbáme o dostato nú závlahu ovocných 
drevín 

 kypríme pôdu a odstra ujeme burinu
 vy istíme jahody od suchých listov 

Zeleninová záhrada 
 vysievame hrach, re kovku a cukrovú 

kukuricu priamo na záhony 
 v druhej dekáde marca je možné vy-

sia  mrkvu, petržlen, cibu ku, hrach, jar-
ný cesnak a cviklu do vo nej pôdy

 do konca marca sejeme semeno pre 
plantu neskorého zelá, hlavne krajovej,

 za iatkom apríla vysadíme z dôvodu 
využitia jarnej vlahy skoré zemiaky, kar-
fiol, kapustu, kaleráb do vo nej pôdy 

Okrasná záhrada 
 trávnik aká na našu starostlivos  – 

pokosíme ho a prevzdušníme
 prihnojíme špeciálnym hnojivom 

a dôkladne zavlažíme
 ak zakladáme nový trávnik, vyberie-

me vhodné osivo  (vhodné v apríli – vý-
sevom, položením kobercového trávnika) 

 vysievame nenáro né druhy letni iek 
a tráv 

 rozmnožovanie trvaliek delením trsov 
 koncom marca premiestnime otužilej-

šie rastliny v nádobách von 
 odstránime poškodené, suché, polá-

mané, odumreté výhonky 
 ošetríme záhradné jazierko 

Hana Szabóová, Vlado Havránek, foto: švo
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Slnko je zubaté
„Ke  v apríli hojne vietor duje, stodola sa zapl uje.“

Ideálnym obdobím na strihanie vini a je koniec zimy, ke  
je hrozno ešte vo vegetatívnom spánku, no už pominula 
hrozba silných mrazov pod –10 °C. Termín rezu vini a preto 
vä šinou vychádza na február až marec, pod a lokality 
a teplotných podmienok daného roka. 

V marci sme kúsok bližšie k jari a záhradnícka sezóna sa 
opä  pomaly za ína. Môžeme si založi  parenisko alebo nové 
zeleninové záhony.



Pre myšiarky ušaté je charakteristic-
ké, že jedince, po as zimy, trávia 
dni na takzvaných zimoviskách. 

V našom tesnom susedstve. Vä šinou ide 
o ihli naté stromy alebo tuje v okolí škôl, 
kostolov, na cintorínoch, v mestských par-
koch i v rodinných záhradách. Okrem zi-
movísk v mestách sú známe aj zimoviská 
v lesných porastoch. Ako správne no né 
živo íchy, aj myšiarky cez de  oddychujú 
v korunách stromov a ve er, so západom 
slnka, odlietajú na lov. 

Pestrý jedálny lístok
Hlavnú as  ich potravy tvorí hraboš 

po ný, ale nepohrdnú ani inými hlodav-
cami do ve kosti potkana i malými spe-
vavcami vo ve kosti vrabca. Po as d a sú 
myšiarky ukryté v korunách stromov. Pri 
maskovaní im pomáha sfarbenie ich pe-
ria, ktoré pripomína kôru. Prítomnos  
myšiarok asto prezradia popadané vý-
vržky pod stromami. 

Vývržky sú nestrávené zvyšky potra-
vy, ako kosti, srs  a perie, ktoré sa sovám 
v žalúdku sformujú do nestráveného 

chuchvalca. Po et jedincov na zimovis-
ku býva rôzny, niekde odpo íva jedna 
myšiarka, na inej lokalite ich môžu by  
desiatky i dokonca stovky. 

Zo zimoviska do nového 
hniezda

Zimovisko s najvyšším po tom zimujú-
cich myšiarok sa nachádza v meste Kikinda 
na severe Srbska, kde v roku 2009 napo í-
tali 734 sov priamo v cen-
tre mesta. Mesto túto zaují-
mavos  využilo a zimujúce 
myšiarky sú dôležitým pi-

lierom turistického ruchu, ktorý láka turis-
tov z celého sveta.

Aj na Záhorí sa nachádzajú síce men-
šie, ale stále dos  po etné zimoviská myšia-
rok. Napríklad v Kop anoch a Holí i ten-
to rok zimovalo po 20 myšiarok a v Skalici 
dokonca 30 jedincov. Údaje o zimujúcich 
myšiarkach každoro ne zhromaž uje or-
ganizácia Ochrana dravcov na Slovensku. 
So zbieraním údajov pomáha aj verejnos . 

Informácie o zaznamena-
ných zimoviskách je mož-
né nájs  na webovej stránke 
www.dravce.sk/mysiarky.

Postavíte búdku?
Aktuálne myšiarky už ob-

sadzujú svoje hniezdiská. 
Podobne ako alšie sovy, 
ani myšiarky si nestavajú 
hniezdo. Na hniezdenie vyu-
žívajú staré hniezda dravcov, 
krkavcovitých vtákov, holu-

bov a lovekom vyrobené polobúdky. Ak 
im chceme pomôc , na vhodnom mieste 
vo vetrolame alebo v okrajových astiach 
obce môžeme vyvesi  polobúdku. Ideál-
ne vo výške aspo  4 metre a do jej vnútra 
nasypeme jemný rie ny štrk alebo piliny. 
V takejto polobúdke okrem myšiarky uša-
tej zvykne hniezdi  aj dravec, sokol myšiar. 
Hniezdna sezóna sa rozbieha, tak uvidíme, 
aké milé prekvapenia nám prinesie.

Tomáš Veselovský, Ochrana dravcov 
na Slovensku, foto: Karol Šotnár, Jozef Chavko

V prvej polovici júla 1954, na požia-
danie Geologického ústavu Dio-
nýza Štúra v Bratislave, vykonal 

Anton Droppa informatívny prieskum 
Plaveckého krasu, konkrétne Plavec-
kej jaskyne pod Plaveckým hradom. Po-
as prieskumu priestory jaskyne  zameral 

a vyhotovil jej prvý pôdorysný plán. Na 
základe svojho merania dospel k názoru, 
že celková rozloha dosia  známych priesto-
rov nepresahuje d žku 125 m. V plá-
ne schematicky zakreslil dovtedy  na-
vštevované asti tejto puklovitej jaskyne 
„Vstupnú chodbu“, „Dóm 
netopierov“  a  „Kvap o-
vú sie “. Zakreslil v om 
i horné kvap ové asti.  Jej 
vchod sa nachádza po pra-
vej strane cesty vedúcej z 
Plaveckého Podhradia do 
dvora obory. Z pôvodne 
tehlami upraveného oblú-
kovitého tunela sú dnes už 
len ruiny...

V tomto období navšte-
vovali jasky u prevažne 
vojaci z ne alekých kasár-

ní. Sved ia o tom aj nápisy na stenách 
vrchného podlažia a postupná devastácia 
a strata výzdoby v spodnom podlaží jas-
kyne v „Kvap ovej sieni“. V roku 1972  
oblastná jaskyniarska skupina Bratisla-
va spolu so zakladajúcimi lenmi vtedy 
ešte Jaskyniarskeho klubu pri mestskom 
výbore SZM uskuto nili alší dôkladný 
prieskum. 

Úto isko netopierov
Ministerstvo kultúry vyhlásilo Plavec-

kú jasky u 30. októbra 1976 za chrá-

nený prírodný výtvor. Jedným z dôvo-
dov ochrany boli druhovo bohaté kolónie 
netopierov. Našli tu pôsobisko viac ako 
150 kusov letnej kolónie lietavca s aho-
vavého. Po dvojro nom úsilí sa v roku 
1980 podarilo jaskyniarom z Plaveckého 
Podhradia preniknú  do nových priesto-
rov jaskyne s odhadovanou d žkou asi 
150 m. Niekedy v tomto období vznikol 
alší plán znázor ujúci jej priestory, kto-

rý však plne nevystihoval charakter jas-
kyne. Vyhotovil ho L. Janotka s kolektí-
vom jaskyniarov z oblastnej skupiny SSS 

v Plaveckom Podhradí. Od jesene 1987 
sa v spolupráci jaskyniarov z Plaveckého 
Podhradia a Bratislavy pristúpilo k opä-
tovnému zameraniu jaskyne a vyhoto-
veniu nového plánu jej priestorov. al-
šie úzke asti a plazivky neskôr domeral 
J. Tencer. Tak d žka jaskyne v roku 1989 
vzrástla na 536 m.

Tým sa príbeh jaskyne neskon il. Na 
báze nových objavov kontinuálne pokra-
oval alej a jej d žka v roku 2007 pre-

siahla 800 m.
Otvorená pre verejnos  je len príleži-

tostne. Navštívi  ju môžete 
v rámci d a otvorených dve-
rí, o býva zvy ajne v zime 
alebo po dohovore s jasky-
niarmi.

Marek Velšmid

Použitá literatúra: Lalkovi  M., 
Plavecká jasky a – Prvá sprí-
stupnená jasky a na Slovensku, 
asopis ARAGONIT . 15/1, Lip-

tovský Mikuláš, Štátna ochrana 
prírody SR, Správa slovenských 
jaský , r. 2010
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Myšiarky na Záhorí

Tajomstvá Plaveckého krasu

Zima sa kon í a jar sa nezadržate ne blíži. Sovy, myšiarky 
ušaté, opustili svoje zimoviská a za ínajú s prípravou na 
hniezdenie. Pritom ešte pred pár týžd ami sme mohli 
vidie  desiatky jedincov priamo v mestách.

Ke  koncom 18. storo ia v Plaveckom krase náhodou mladý pastier oviec objavil jasky u, pomenovali ju  menom, ktoré 
jej prisúdila Caroline Pichlerová. Pod a miesta, kde sa nachádzala, ju nazvala Tropsteinhöhle Blasenstein (Kvap ová 
jasky a Blasenstein). Blasenstein je nemecký názov obce Plavecké Podhradie z roku 1396. V roku 1814 Leopold 
Chimani upravil Pichlerovej názov na Die Tropfsteinhöhle in Blasenstein (Kvap ová jasky a v Plaveckom Podhradí). 
Plavecká jasky a bola Pál  yovcami sprístupnená ako vôbec prvá jasky a v Uhorsku.



Mestské kultúrne a informa né 
centrum Stupava pripravilo pri 
príležitosti MDŽ 8. marca 2022 

pre stupavské ženy špeciálne podujatie, pri 
ktorom sa v koloto i každodenných povin-
ností mali možnos  na chví u zastavi , od-
dýchnu  si a necha  sa rozmaznáva .  

V rámci uvo ovania opatrení sme využili 
možnos  na opätovné naštartovanie komu-
nitného, spolkového a spolo enského živo-
ta v Stupave. V kultúrnom dome Stupava 
bola pre naše ženy v pomyselnej obýva ke 
pripravená talkshow s Renátou urišovou 
a jej zaujímavými hos ami. 

Bohatý program
V rozhovoroch na rôzne témy sa návštev-

ní ky mohli dozvedie  od odevnej návrhár-

ky Zuzany Kedro ovej napríklad to, pre o 
je vo svojej tvorbe svadobných šiat inšpiro-
vaná  40. a 50. rokmi 20. storo ia. 

Jednou z hostiek bola aj Dana Pasztorik, 
ktorá prítomným porozprávala svoj životný 
príbeh, ako sa z u ite ky teológie stala nezá-
vislá obchodná direktorka kozmetickej spo-
lo nosti. Zárove  návštevní kam ponúkla 
možnos  zveri  sa do rúk profesionálov a ne-

cha  si poradi  v oblasti lí enia a ošetrova-
nia pleti.

Pre skôr narodené návštevní ky bola asi 
najzaujímavejšou hostkou Jana Serátorová, 
ktorá sa pestovaniu byliniek a ich lie ivým 
ú inkom venuje od detstva. Netajila sa ani 
tým, že všetky znalosti, vedomosti zdedila 
po svojej mami ke a babi ke.

Zuzana Jur ová z komunitného centra 
Makovice v Stupave porozprávala o tom, o 
ju viedlo zriadi  si vegetariánsku reštaurá-
ciu a kaviare , ktoré sú zamerané aj na va-
renie pod a potravinových intolerancií, i 
ako v centre propagujú zdravý životný štýl 
a miestne tradície a remeslá.

Posledným hos om tohto príjemného 
a pohodového podve era bol aj tane ník 
a choreograf Miguel Mendéz, ktorý každý 
utorok od 18.30 hod. vo ve kej sále kultúr-
neho domu u í Stupav anov temperament-
né latinsko-americké tance. Ten prítomným 
porozprával svoj životný príbeh, kedy a ako 
sa dostal z Nikaraguy na Slovensko, priblí-
žil im krajinu, z ktorej pochádza, jej zvyky 
a kultúru. Na záver vyzval prítomných, aby 
sa zú astnili jeho školy tanca – latino.

Sála bola nabitá pozitívnou energiou. 
Všetci sa usmievali a rozprávanie si naplno 
užívali. Aj ke  nám ešte tváre prekrýva res-
pirátor, veríme, že jarné slnie ko prinesie do 
našich dní opä  úsmevy a ženskú krásu.

Mária Šimon i ová, foto: Peter Kubi ka

Slovenské národné múzeum 
– Múzeum kultúry Chorvátov 
na Slovensku pripravilo 
v mesiaci marec 2022 výstavu 
doteraz nepublikovaných 
fotografií Petra Leginského 
o meste Vukovar po as 
chorvátskej vojny za 
nezávislos  (1991 – 1995).

Na 
jese  v roku 2021 
sme si pripomenu-
li 30. výro ie ob-
liehania a pádu 
chorvátskeho mes-
ta Vukovar po-
as vojny za nezá-

vislos . Udalosti sa 
neskôr zapísali do 
dejín ako Bitka o Vukovar. Trvala 2 me-
siace, 3 týždne a 3 dni a proti sebe stálo 
1 800 vojakov Chorvátskej národnej gardy 
a 36 000 príslušníkov Juhoslovanskej u-
dovej armády. 

Nezmyselnos  vojny
Na týchto miestach hrôzy sa v novem-

bri 1991 nachádzali publicista Peter Ku-
bínyi a fotograf Peter Leginský. Slovami 
pána Kubínyiho: „Hovorilo sa o tisícoch m t-
vych, varovali nás, aby sme tam nešli. Mož-
no sme mali vtedy viac odvahy ako rozumu, 
varovania sme nebrali na vedomie. Ani prvé 
zvláštne znamenia: ke  sme odbo ili v meste 
Šid smerom na Vukovar, na ceste sme nestretli 
jediné auto a nevideli sme ani jediného vtáka. 
Tak ako sme potom v meste nevideli ani jediný 
dom, ktorý by nebol, ak nie zrútený, tak aspo  
poškodený. Po uliciach sa bezcie ne motalo zo-
pár udí, niektorí sa prehrabávali v troskách, 
do re i im ve mi nebolo. Starý muž na dunaj-
skom nábreží sa rozhovoril o druhej svetovej 
vojne, bojoval v nej, ale Vukovar bol vraj ešte 
horší. Zahynulo 1 700 civilistov, 300 udí je 
aj dnes, po 30 rokoch, nezvestných. Zmizli zo 
sveta ako niekdajší Vukovar, kde ved a seba 
stáro ia žili Srbi a Chorváti. Zostala iba roz-
strie aná vodárenská veža, memento nezmysel-
nosti vojny nad mestom, ktoré sa dodnes spa-
mätáva z tých 87 iernych dní svojej histórie.“

Výstava prostredníctvom iernobie-
lych fotografií sprostredkuje návštevní-
kom autentickú atmosféru, ktorá pano-
vala bezprostredne po ukon ení bojov 
v meste Vukovar.

Výstava Vukovar je pre verejnos  prí-
stupná do 26. mája 2022 po as otvára-
cích hodín múzea od apríla 2022:
Utorok – piatok: od 11.00 do 17.00 
hod. (posledný vstup o 16.30 hod.)
Sobota/Nede a: od 11.00 do 17.00 
hod. (posledný vstup o 16.30 hod.)
Jednotné vstupné na výstavu 
Vukovar je 1 EUR.

Gabriela Hederová, Slovenské národné mú-
zeum, Múzeum kultúry Chorvátov na Slo-

vensku, Devínska Nová Ves.
                                     rr

De  žienPozvánka 
na výstavu
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Aj ke  Medzinárodný de  žien neoslavujeme tak ako 
kedysi v minulosti, sú dôvody, pre o si ho treba pripomína  
a uvedomi  si dôležitú úlohu ženy v kolobehu života. 



„Možno ma inšpirovala rozprávka 
o princeznej so zlatou hviezdou 
na ele. Tam ude oval krá  ku-

chárovi vyznamenanie – Zlatú varešku,“ pove-
dala Monika. Moja prvá otázka preto bola, 
i za tie roky získala Monikina tvorba aj iný 

ako umelecký rozmer... 

Myslím si, že áno. S priate mi sme založi-
li najskôr Spolok za záchranu udských duší. 
Je to neoby ajné spolo enstvo s cie om oce o-
va  udí, ktorí nie o robia pre druhých a do-
kážu im obohati  život. Ocenenie som nazvala 
Rad rytiera ducha. Napríklad Stanovi Štep-
kovi som spravila medailu s motívom k ú ovej 
dierky, ktorou môže všetko nenápadne sledova . 
Neskôr aj Bolkovi Polívkovi, samozrejme, er-
vený nos klauna. Práve títo dvaja zachránili 
tých duší ve a. Potom sa to rozbehlo a vznikli 
alšie vyznamenania a vyznania. Rad zama-

tového srdca, vyznania lásky, priate stva, spo-

mienky na výnimo né chvíle, ocenenia v aky 
a výnimo nej práce a podobne. Vytvorila som 
metál pre manželku, ktorá chcela oceni  svoj-
ho muža. Nápady prichádzali od udí, ktorí 
chceli niekoho blízkeho oceni  srdcom alebo du-
šou. Ja som sa postarala o výtvarné zhmotne-
nie ich myšlienok. Je to naozaj krásne spozna  
to ko pekných udí a príbehov. Prvé vyzname-
nania, ktoré ležali dlho v šuplíku, boli sym-
bolmi jednotlivých krajín. Napríklad Ma ar-
sko predstavovala papri ka, USA Coca-Cola, 
Španielsko kompas. Použila som fragmenty 
rôznych vecí. Je to taký ready-made.

Tvoríš spolo ne aj so svojím manže-
lom maliarom Petrom Stankovi om? 

Áno, inšpirujeme sa navzájom a sú dni, ke  
spolu dotvárame jednu myšlienku. Takisto sme 
jeden druhému kritikom. Peter ma uje svoje 
veci, ob as sa ma spýta na názor, ale ke  má 
v hlave jasno, ukáže mi až hotový obraz. Ob-

as potrebujem, aby mi nie o nama oval, a ob-
as potrebuje zase on m a s pílkou a kladivom.

Na strednej škole umeleckého 
priemyslu si študovala odbor textil. 
Ako a zavialo od mäkkých bavlniek 
ku kovu a k šperku?

Na Vysokej škole výtvarných umení som absol-
vovala ateliér kov a šperk. Táto moja cesta pred-
stavovala celkom prirodzený výber. Mala som ve -
ké š astie. Za ínala som pod vedením Antona 
Cepku. Bol to neuverite ný u ite . Zakladate  slo-
venského a eského moderného šperku. Plný inšpi-
rácií a ve mi skromný. Svojich študentov priviedol 
do netušených výšok. alším mojím vynikajúcim 
u ite om bol svetoznámy Karol Weisslechner. 

V sú asnosti žijete a pracujete spolu 
s manželom v Stupave. Stali sa z vás 
Záhoráci?

Záhorie mi bolo súdené už od detstva. Aj ke  

sme sa spolu s bratom narodili v Bratislave, naše 
cesty smerovali sem do Mlyna. Ke  ho v roku 
1973 kúpil môj otec (maliar a sochár Ján Van-
o – pozn. red.) spolo ne s kamarátom sochárom 

Evženom Bekénim, bola to skôr zrúcanina. Na-
sledovala preto takmer celoživotná rekonštruk-
cia, ktorej sme venovali takmer všetky naše víken-
dy aj prázdniny. Ako malá som zat kala klince 
a napriek tomu, že som nosila romantické šato -
ky, asistovala som otcovi pri chlapských prácach 
a všeli omu som sa priu ila. Mlyn v parku má 
svoju nenapodobnite nú atmosféru a pre výtvarnú 
tvorbu je akoby stvorený. S Petrom máme troch sy-
nov – jedenás ro ného Lukáša, devä ro ného Ma-
teja a trinás ro ného Jakuba. Pôvodne sme bývali 
v Plaveckom Štvrtku, ale s ahovanie do Stupavy 
bola dobrá vo ba. Chlapci sa venujú športu, cho-
dia tu do školy na krúžky. Býva s nami aj moja 
mama, ktorá mi ve mi pomáha. Jej pagá iky sú 
povestné.

ím sa vyzna ujú tvoje šperky? 
o prezrádza, že ide o tvoju prácu?
Mám rada striebro. Ale nejde o jemné retiazky 

a drahé kamene. Sú to skôr zmenšeniny železných 
re azí a kovaní vyrobených zo striebra. Kamene 
mám radšej také, o nájdem na zemi. Pá ia sa mi 
mat a lesk surového kovu. Ohýbam drôt, rozkle-
pem plát kovu. Pozerám do plame a oh a a mo-
delujem. Šperky dotváram tepaním. Rada kombi-
nujem technické detaily, nity, skoby... 

Je obdivuhodné, že zvládaš troch, 
vlastne štyroch chlapov, chod 
domácnosti a ešte tvoríš. Kedy si 
na to nájdeš as? 

... neviem, robím, o môžem :)

Máš nejakú túžbu, cie , o by si chcela 
v budúcnosti vytvori ? 

Mojou túžbou je, aby sa stále našli udia, kto-
rí budú chcie , aby som pre nich nie o vytvorila.

V Stupave si našla svoj domov. 
Napadá ti, o ti v našom meste ku 
chýba, o by si v om zmenila? 

To je ažká otázka, ale mám rada, ke  majú 
udia príležitosti kultúrne sa stretáva  a užíva  
si život.

Eva Švo avová, foto: autorka
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Záchrana udských duší
Ateliér plný farieb. Vô a akrylu, papierov a kávy. Na pracovnom stole všade kúsky 
drôtov a plechov. Na stretnutie s Monikou VAN OVOU som sa tešila. Ve  ktorá žena 
by nemala rada šperk?

Monika Van ová
Miesto narodenia: Bratislava
Znamenie: baran – áno, som tvrdo-
hlavá
Ob úbené jedlo: všetky syry a zelenina
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Na sú aži v só-
lovej a ko-
mornej hre 

sa vaši žiaci zú ast ujú pravi-
delne. Akou formou sa usku-
to nila tento rok?
Tento ro ník bol pôvodne plánova-
ný prezen ne, no nakoniec nám orga-
nizátori oznámili, že sa rozhodli pre 
online formu. 

Aké skladby si pripravila 
vaša žia ka Markéta 
Zelenáková? Mala pri ich 
výbere vo nú ruku?
Markétka si na sú až pripravila na-
sledujúci program:
P. Buocik: Pozor!!! Letí tablet... 
G. A. Brescianello: Entrée (partita 
e minor) 
T. Stachak: Waltz Brillante

o sa týka výberu, program vyberáme spolu. 
Pripravím viac skladieb a nechám žiaka, aby 
si vybral na základe mojej interpretácie. Kaž-
dá sú až má ur ené pravidlá. Tematické zame-

ranie programu a ur enie minutáže je potreb-
né zladi  asovo, nastavi  adekvátnu ob ažnos  
a postavi  to celé dramaturgicky. To, samo-
zrejme, trvá dlhšie a nemôžem to necháva  na 

žiakoch. V tomto prípade si poslednú sklad-
bu (Waltz Brillante) Markéta vybrala sama, 
pretože ju poznala a pá ila sa aj jej rodine. 

Ako sa umiestnila?
Markétka sa umiestnila vo IV., najvyššej kategó-
rii na 3. mieste, o považujem za ve ký úspech, 
ke že tam patrila medzi najmladších ú astní-
kov. Má 15 rokov a v danej kategórii sú ažila so 
žiakmi od 15 – 18 rokov. 

Svoje skúsenosti na takejto sú aži  
zbieral aj 9-ro ný Jozef Pitrovský. Aké 
skladby si vybral?
 Jožko bol na svojej prvej sú aži a pevne verím, 
že nie na poslednej, že bude aj na alej takto usi-

lovne pracova , pretože je to ve mi nadaný žiak. 
Jožko hral:

R. Bönde: Val ík pre mami ku 
A. C. Curiella: Divertimento
J. Wanders: Muchos Gracias

Ko ko študentov sa u vás u í hra  na 
gitare?

Celkovo mám 18 študentov vo veku od 
8 – 18 rokov.

Kam smerujú po skon ení 
štúdia na ZUŠ ich alšie 
kroky?
To je ve mi individuálne. Niekto-
rí pokra ujú na II. stupni ZUŠ aj 
popri strednej i vysokej škole. Do-
konca som mala študentov, ktorí 
navštevovali ZUŠ popri zamest-
naní. Niektorí prejavia záujem 
o iné nástroje, ako napríklad elek-
trickú alebo basovú gitaru. Dva-
ja moji najstarší študenti sa mo-
mentálne pripravujú na štúdium 
na vysokej škole s hudobným zame-
raním. Pod a m a je však jedno, i 
sa moji žiaci rozhodnú pokra ova , 
alebo nepokra ova  v hudobnom 
vzdelaní, vždy som rada, ke  im 

aj v aka ZUŠ ostáva v živote kladný vz ah 
k hudbe a kultúre celkovo. 

akujem za rozhovor.
Eva Švo avová

Foto: archív rodi ov 
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Gitarová Nitra
Za iatkom februára sa na nitrianskej Základnej umeleckej 
škole Jozefa Rosinského uskuto nila regionálna sú až v hre 
na gitare. Zo stupavskej Základnej umeleckej školy sa 
na nej zú astnili Markéta Zelenáková a Jozef Pitrovský. 
Oslovili sme preto ich pedagogi ku Zuzanu Bednárovú, 
aby nám o sú aži prezradila viac.



Malik, Corrie, Dudley, Eunice, 
Franklin a Gladys – toto sú 
názvy hlbokých tlakových níží 

alebo tiež búrok, ktoré vo februári zasiah-
li Európu. 

A niektoré z nich aj Slovensko. Pri-
niesli silný vietor až víchricu, výnimo ne 
aj tornáda (Dudley v Po sku), nárazy pre-

sahovali silu orkánu a výsledkom sú nie-
len zna né materiálne škody, ale v sú -
te aj nieko ko desiatok obetí (najviac ich 
má na svedomí Eunice, ktorá do Anglicka 
priniesla nárazy vetra až 190 km/h). Do 
našej oblasti  tieto níže prinášali aj v a-
ka svojmu severnému postupu pomerne 
teplý vzduch. 

So zrážkami to po as februára bolo 
o nie o horšie. Za celý mesiac spadlo len 
23 mm zrážok, o predstavuje cca 60 % 
z dlhodobého priemeru (1987 – 2021).

Výbuch sopky zachytila aj meteorolo-
gická stanica v Stupave

Ur ite si mnohí spomínate na ve ký vý-
buch podmorskej sopky Hunga Tonga, 
ktorý nastal 15. januára 2022. Pri výbu-

chu došlo k okamžitému uvo neniu pra-
chu a plynov do atmosféry a nad miestom 
sa vytvoril mohutný oblak prachu. Ten 

v priebehu nieko kých minút dosiahol 
priemer až 500 km. Išlo o jednu z najmo-
hutnejších erupcií sopiek po as celého ob-
dobia satelitných pozorovaní.

Výbuch mal takú intenzitu, že ho bolo 
po u  až na 2 300 kilometrov vzdialenom 
Novom Zélande. Pre mnoho oblastí bolo 
vydané aj varovanie pred vlnou cunami. 
Tá napokon zasiahla predovšetkým blízke 
ostrovy. Tlaková vlna erupcie zo 17 000 ki- 
lometrov vzdialenej sopky následne o nie-
ko ko hodín prišla aj na Slovensko. Pre-
chod tlakovej vlny od západu sa u nás 
prejavil v de  výbuchu ve er medzi 20.00 
a 21.00 hod. Na meteorologickej stanici 
v Stupave bol pozorovaný najskôr prud-
ký vzostup tlaku o približne 1 hPa a ná-
sledný rýchly pokles o približne 1,5 hPa. 
Potom nás medzi 2.00 a 3.00 hod. nadrá-
nom zasiahla druhá tlaková vlna, ktorá 
tentoraz prišla z druhej strany od Afriky 
(dlhšou cestou okolo zemegule). Opä  sa 
prejavila zakolísaním tlaku vzduchu, hoci 
už menej výrazným. Vplyv na iné mete-
orologické prvky už tlaková vlna nemala. 
Ide o úplne výnimo nú situáciu, pretože 
bežne sa výbuchy sopiek takouto silnou 
rázovou vlnou po celom svete neprejavu-
jú. Prechod rázovej vlny sa dal zmenami 
tlaku vzduchu pozorova  na všetkých, do-
konca aj domácich meteorologických prí-
strojoch.

Peter Štefan in, foto: autor, švo
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Aký bol február?
Posledný zimný mesiac február 2022 sa skon il v Stupave po teplotnej stránke pod a 
normálu 1987 – 2021 ako silne nadnormálny (ve mi teplý). Odchýlka priemernej mesa nej 
teploty bola až +3,1 °C. Priemerná mesa ná teplota vzduchu v Stupave bola až +5,3 °C.

i202202002

Profesionálny 
predaj a prenájom 

www.aesgroup.sk         



Žia , ostatné dva roky sme sa museli 
tejto tradície vzda , lebo preventív-
ne opatrenia súvisiace s ochorením 

COVID-19, ktoré musia by  v takom ve -
kom zariadení, ako je naše, prísne, nám to 
znemož ovali. To však neznamená, že nás 
mozog a jeho fungovanie prestali zaujíma . 
Ve  u nás máme už 8 rokov špecializované 
zariadenie práve pre udí, ktorí majú s pamä-
ou problémy.

Program na mieru
Aby mozog správne fungoval, musí sa, 

rovnako ako iné asti tela, udržiava  v ak-
tivite. Každá mentálna námaha je pre  
ako návšteva fitnescentra pre bicepsy. Na-
šich prijímate ov sa preto snažíme aktivi-
zova  rôznymi spôsobmi. Tí mladší si svoj 
denný program vedia zorganizova  asto 
sami, ale našim seniorom v špecializova-
nom zariadení ho šijeme na mieru po-
mocou všetkých poznatkov, ktoré sme 
v priebehu rokov na erpali po as rôznych 
vzdelávacích aktivít, hlavne v Centre Me-
mory. Takže Týžde  mozgu máme v pod-
state celý rok. 

Meno – mesto – zviera – vec
Nezanedbávame ani telesné cvi enia, i 

už s fyzioterapeutom, alebo bez neho, pre-
tože ku každému vypo utiu, pochopeniu 
a vykonaniu aj tej najjednoduchšej inštruk-
cie je potrebná aktivita tisícov nervových 

buniek. Rovnako je pre nás dôležitá orien-
tácia v ase, podpora vyjadrovania, vzá-
jomnej komunikácie, spomienky na dávnu 
i nedávnu minulos . Ob úbenou hrou na-
šich seniorov je napríklad známa „meno – 
mesto – zviera – vec“, pri ktorej sa vedia aj 
riadne zapoti . Ve  uznajte, ko ko poznáte 
zvierat na písmeno „I“ ? 

„Naši udia“
Trénovanie pamäti je ve mi dôležité, 

o tom niet pochýb. Sú však aj chvíle, ke  
choroba pokro í a schopnos  zmysluplnej 
verbálnej komunikácie sa vytráca. Vtedy 
s kolegy ami zis ujeme, že srdce si pamä-
tá dlhšie ako mozog. Aj ke  „naši udia“ – 
klienti, prijímatelia, obyvatelia (hovorte im 
ako chcete) – nevedia poveda , kde sa na-
chádzajú, nepamätajú si naše mená, dajú 
nám asto úsmevom najavo, že sú naši a my 
sme ich. To je pre nás ve kou odmenou a za-
dos u inením.

Takže tréningy pamäti ur ite áno, asto, 
pri každej príležitosti. A o nám zmaria ka-
rantény, dobehneme hne  potom. Dobrú 
náladu, priate skú atmosféru a úsmev (hoci 
ukrytý pod respirátorom) však kvôli karanté-
ne neodkladáme.

 Daniela Milatová

Vzh adom na prísne protipande-
mické opatrenia sme ju tento rok 
pripravili v ove a menšom rozsa-

hu. Obmedzila sa len na jedno oddelenie 
– špecializované, ktoré obývajú udia s po-
ruchou pamäti. Naši obyvatelia žili prí-
pravami – v pondelok sme spolu s dáma-
mi upiekli dva kolá e a v utorok doobeda 
sme zase s pánmi robili chlebí ky. Takmer 
všetci sa na zábavu tešili, hlavne ke  stále 
hrali veselé pesni ky. Nikto však ni  netušil 
o maskách. Takže ke  sa poobede objavili 
namiesto sestri iek a ostatného personálu 
„maškary“, vedeli, že nudi  sa ur ite nebu-
dú. Všetky masky sa zrazu stali „dídžejom“ 

a okrem pesni iek do tanca a na spievanie 
sa hrali aj pesni ky na želanie. Vládla prí-
jemná atmosféra, spievalo sa, tancovalo 
(dokonca aj tí, o majú problém s chôdzou, 
si pri dobrej podpore zatancovali), pochut-
návali sme si na ob erstvení, ktoré sme si 
pripravili, žartovali, smiali sme sa. Nako-
niec sme sa dohodli, že „basu pochováva “ 
nebudeme, aby sme tú atmosféru nepo-
kazili, ke že niektorí naši obyvatelia tento 
zvyk nepoznajú a ve ká as  si ho už, žia , 
nepamätá. Zábavu sme ukon ili dohodou, 
že alšiu podobnú akciu si pripravíme po 
ve kono ných sviatkoch, teda po pôste.

Renáta Biksadská, foto: autorka

Fašiangová zábava

Ve ká noc 2022
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Náš domov sociálnych služieb a zariadenie pre seniorov 
Kaštie  zachováva tradície. De  pred Popolcovou stredou 
ukon ujeme fašiangové obdobie pochovávaním basy.

Milí priatelia v Stupave, Borinke a okolí, 
za ostatné roky som sa s priate mi lú il slova-

mi: Dovidenia v lepších asoch! Žiadalo sa mi 
to aspo  poveda . 

Aká bude tohoro ná Ve ká noc? Kres-
ania na ve kono né sviatky spievajú o ví-
azstve nad smr ou a nenáboženskí udia sa 

zvyknú teši  z jari. Budeme sa teši , bude-
me slávi  ví azstvo? Azda sa v jarnej príro-
de trochu nadýchneme, ale zárove  si uve-
domujem, že smr , choroby a vojny patria 
tiež k našej udskej prírode. 

Sv. František z Assisi ( 1226) s prírod-
nými živlami nebojoval, ale pokladal ich 
za svoju rodinu a nežne ich nazýval ses-
trou a bratom. Ten najlepší brat bol pre-
ho však Ježiš, ktorého na rozdiel od 

mnohých iných kres anov nevidel predo-
všetkým na nebesiach, ale na zemi, medzi 
zranenými a chudobnými. Z istého poh a-
du to bol zvláštny prístup. Poh ad na rany 
a choroby môže vies  k smútku, ale zra-
nený a chudobný lovek sa dá vníma  aj 
ako výzva a volanie. Zmiluj sa, z utuj sa, 
volá biedny lovek k Bohu, ale volá aj na 
svojich š astnejších blížnych: Zmilujte sa, 
prejavte solidaritu! 

Pápež František hovorieva, že kto sa sklá-
a nad ranami iných, zárove  lie i aj vlast-

né zranenia. A tak nech budú okolnosti to-
horo nej Ve kej noci akéko vek, prajem 
nám všetkým najmä zážitok zmilovania 
a zárove  uzdravenia zo svojich zranení 
a smútkov. Napriek mnohým neš astným 
okolnostiam máme na to, aby sme sa spre-
vádzali pri lie be našich telesných, dušev-
ných i duchovných zranení. Požehnané ve -
kono né sviatky!

Dr. Karol Morav ík, farár v Borinke 

Týžde  mozgu
Ú as  na medzinárodnej akcii Týžde  mozgu je v našom 
zariadení pravidlom už ve a rokov. Pri tejto príležitosti sme 
usporiadali aj rôzne dni otvorených dverí, pozývali sme 
hostí zo stupavskej základnej školy i z rôznych zariadení 
sociálnych služieb. 



Od myšlienky k inu je u nie-
koho dlhšia, u nieko-
ho kratšia cesta, v závis-

losti od množstva dukátov v pan uche 
pod vankúšom i na konte v banke, ale-
bo ochoty zaviaza  sa na dlhé roky spláca-
niu hypotéky. Popritom netreba zabúda  
na nekone né dohadovanie sa s realitný-
mi maklérmi, túžobné akanie na dobu-
dovanie prístupovej cesty a prípojok na 
vodu i elektrinu. Jednoducho, chce to 
celého loveka a to sme len na za iatku 
cesty z mesta. Nie div, že na konci tohto 
ozdravného, asto mnohoro ného procesu 
chalúpka alebo 12-izbová rezidencia stojí, 
ale mnoho manželstiev už nie. Tie, ktoré 
tento ne ahký projekt ustoja, majú pred 
sebou vidinu raja na zemi v lone prírody, 
zelene, oázy pokoja. Tu však nastáva alší 
há ik. Peniaze sa asto minú v momente 
dostavby haciendy a panelákmi odchova-
ní mladí udia stoja vis a vis výzvam tipu 
vykopa  vodomernú šachtu, vydláždi  ne-
spevnené plochy na terase, vysia  trávnik 
a zasadi  nejeden vyššie uvedený strom. 

Remeselník s manuálom
Homo urbanus dychtivo zbiera infor-

mácie od známych, googli prednosti ko-
niferov pred listnatými variantmi a vyme-
riava uhly dopadu slne ného svitu. Ke  
sa v om vynorí zašlá spomienka na asy 

kaviarenského pova a stva, v pote práce 
spomína na pohodlie balkónového sede-
nia s dvoma kvetiná mi. Triumfálny po-
cit ví azstva u mužov nastáva v momente 
dokon enia manuálneho diela. Je to nie o 
úplne iné, ako postavi  skrinku od IKEY, 
pretože práce v dome a okolo domu vy-
žadujú dôvtip, silu, cit, komplexné logis-

tické myslenie, a ke  to všetko zlyhá, tak 
pre ítanie návodu.

 
Kolobeh nezastavíš

Po nieko kých rokoch š astného života 
v lone prírody prichádzajú na rad opra-
vy a údržby domu – výmeny a opra-
vy geberitov, batérií, istenie rín, výme-

na dlaždíc, podsievanie trávnika, hon na 
krtkov v trávniku, stohovanie dreva do 
krbu pre prípad palivovej krízy a najmä 
nekone né natieranie neš astných dreve-
ných plotov a zábradlí. Ke že opravárov 
je málo a ich hodinová mzda aleko pre-
vyšuje mzdu mnohých nemanuálne pra-
cujúcich novousadlíkov, niet nad ím uva-
žova , zostáva len prija  výzvu. Niekedy 
v tomto období sa však už spomienko-
vý optimizmus nadobro vytráca a pre-
mena loveka urbánneho na rurálneho 
je dokon ená. Už si nevie predstavi  ži-
vot bez vône erstvo pohnojených polí, 
ranných zápch do práce, erstvých byli-
niek zo záhradky a kotkodákania sliepok 
od susedov starousadlíkov. Preto sa s ver-
vou púš a do h adania youtube návodov 
na údržby a opravy od ostatných zapále-
ných entuziastov, ktorí vyrástli na seriáli 
A je to! A finálne ví azstvo má podobne 
omamnú vô u ako vlastnoru ne ugrilova-
ný steak v záhrade. Oba fenomény v mu-
žoch prebúdzajú pudy pravekých lovcov, 
majstrov, remeselníkov a domácich kuti-
lov. Tak svet prichádza o kaviarenských 
pova a ov.

Mgr. Katarína Rezníková, Reziliencia 
– Psychologické poradenstvo, Stupava,

kontakt: +421 951 421 737
Foto: Rudolf Biháry

Premena kaviarenských pova a ov 
na vidieckych kutilov
Nie je to tak dávno, o si obyvate stvo vä ších slovenských miest za alo uvedomova  strasti života v hlu ných, špinavých 
a šedivých mestách a sníva  o naplnení starého porekadla postav dom, zasa  strom a možno aj toho syna splo  
do zdravého vidieckeho prostredia. 
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Po dlhej, takmer pä mesa -
nej zimnej prestávke štartujú 
stupavskí futbalisti jarnú as  

piatej ligy. A-mužstvo má za sebou kva-
litnú zimnú prípravu. Pred jej za iatkom 
prišlo k zmene na trénerskom poste. Kor-
midla sa ujal Michal Š asný. Ide o skúse-
ného 43-ro ného stupavského odchovanca 
a legendu klubu, ktorý sa ako hrá  presa-
dil doma aj v zahrani í. 

Muži s cie om záchrany

Aj ke  ide o premiéru Michala na tré-
nerskej lavi ke, v prípade potreby si oble-
ie stupavský dres a pomôže tímu aj z pozí-

cie hrá a. Manažér tímu J. Pavla i  povedal: 
„S Mišom sme boli dlhšie v kontakte a tešíme sa z 
jeho návratu domov. Veríme, že pod jeho vedením 
nastane herné, ale aj výsledkové zlepšenie a spolo ne sa nám poda-
rí udrža  5 ligu.“ V hrá skom kádri nastali oproti jeseni mini-
málne zmeny, ale tím posilnil okrem hrajúceho trénera al-
ší odchovanec klubu Marek „Uri“ Blaží ek, ktorý naposledy 
hrával za Borinku. Kostru tímu tvoria hlavne starší hrá i ako 
Tomáš Schwarz, Jakub Pavla i , Richard Štefko, Roman Ho-
recký, Miloš Kment, ale v dobrom svetle sa ukazujú aj mla-
díci Martin Neradovi , Patrik Kopp, Kristián Drahoš a al-
ší. Mužstvo sa pripravovalo od polovice januára v domácich 
podmienkach a absolvovalo aj viacero priate ských stretnutí 
na umelej tráve v Stupave:

FKM – Volkswagen 5 : 3
FKM – Záhorská Bystrica 2 : 0
FKM – FK KOZMOS BA 0 : 7
FKM – FK Jablonové 1 : 3

V marci a apríli sa predstavia muži FKM 
na domácom štadióne v dátume:
20. 3. (nede a) o 15.00 hod. proti ŠK Šenkvice
  3. 4. (nede a) o 16.30 hod. proti FC Budmerice
16. 4. (sobota) o 17.00 hod. proti FC Slovan Modra 

Žiaci U15 a U13 majú namierené 
do druhej ligy 

Kategórie U15 a U13 sú vo svojich ligách na prvom 
mieste, a ak si udržia svoje pozície aj v jarnej asti sezóny, po-
stúpia do druhej ligy, kde sa môžu porovnáva  s kvalitnejší-
mi súpermi. Prípravu za ali už za iatkom januára a odohrali 
nieko ko kvalitných prípravných zápasov, ktoré ich posúvajú 

stále vpred. Na tréningoch je ve mi slušná ú as  aj disciplína 
hrá ov, o sa odzrkad uje na hernom raste tímov. 

Prípravky U11,U10, U9 a U8 od tejto sezóny 
hrajú svoje zápasy bez zapisovania výsled-
kov a vedenia tabuliek

Hrá i a tréneri sa tak môžu viac sústredi  na výsledky her-
né, ako aj tie tabu kové, o by malo pomôc  k rýchlejšiemu 
a efektívnejšiemu hrá skemu rastu. Nau ené individuálne 
herné innosti jednotlivca prenášajú z tréningového procesu 
do zápasu. Ve kým ví azstvom v týchto kategóriách je, ak sa 
tento transfer podarí a hrá i dokážu nau ené veci aplikova  
v zápasovom za ažení.   

Futbalová predprípravka U7 a U6
Kategória má 23 detí, ktoré sa už dobre zabehli do tré-

ningového procesu a majú za sebou aj nieko ko priate -
ských zápasov. V marci a apríli otvárame novú predpríprav-
ku U6 pre deti od 5 rokov. Prihlási  sa môžu na našom webe 
fkmstupava.sk.

alšie aktivity klubu
Kurzy pohybovej prípravy pre škôlkarov od 3 rokov pod 

zna kou Pajštuná ik sú už v plnom prúde. Spolupracujeme 
so štátnymi aj súkromnými MŠ. Rovnako sa naštartovali aj 
futbalové krúžky pre I. – IV. ro ník v ZŠ Stupava. Klub od 
marca rozbehol tiež prihlasovanie sa na letné kempy pre deti 
od 7 do 15 rokov alebo mini kempy od 4 do 6 rokov. Viac in-
formácií o denných a pobytových kempoch môžete získa  na 
www.topkemp.sk. 

rr, foto: archív FKM

Futbalový klub mládeže Stupava zvládol v ne ahkých podmienkach 
celú sezónu a odohral všetky ligové zápasy. Aj napriek zložitému 
obdobiu spojenému s obmedzeniami v tréningovom procese po as pandémie 
sa FKM stále rozrastá o nových lenov aj kategórie. Pomocnú ruku podáva aj 
de om z Ukrajiny a ponúka im tréningy zadarmo.

Do jarnej asti s ví aznými 
ambíciami

h

 

Hlavná 40 
STUPAVA

0903 743 881 

www.koliesko.eu 

ZOBUĎTE 

BICYKEL, 

IDE JAR!

Tímová fotogra  a mužov
Horný rad z ava: Benjamín Böhm, Jakub Ková , Martin Neradovi , Peter 
Práznovský, Branislav Bo ek, Jozef Hladký, Nikola Djordjevski, Marek 
Matiáš (bývalý tréner), Roman Horecký
Dolný rad z ava: Richard Štefko, Jakub Pavla i , Arian Alijaj, Jozef Scholtz, 
Patrik Kopp, Kristián Drahoš, Tomáš Schwarz

Kategória U10

Kategória U9



A takto to fungovalo nieko ko 
mesiacov, až lovek vlastne ne-
vedel, i platí OTP, OP alebo 

OP+ i iné špecifikácie, pod a ktorých 
boli uplat ované rôzne nariadenia. Isté  
však bolo, že udia boli nato ko vy er-
paní, znechutení i oko vek iné, že boli 
ochotní podstúpi  aj vyšší stupe  rizika, 
len aby ich deti za ali zase trochu „nor-
málne“ ži . Ako pred covidom.

O akom riziku hovorím?
Podmienkou, pre možnos  odcestova  

na lyžiarsky výcvik, bolo vykonanie anti-
génového testu s negatívnym výsledkom 
pred odchodom na vlak smer Tatranská 
Lomnica. Pozitívny by necestoval. Dru-
há podmienka však bola omnoho tvrd-
šia, napriek tomu ju však podstúpila 
drvivá vä šina rodi ov. V prípade pozi-
tívneho testu po as lyžiarskeho, ten sa 
robil za pobyt dvakrát, je rodi  povinný 
si po die a bezodkladne prís  do Tatran-
skej Lomnice. Pochopite ná, ale nie prá-
ve ahko realizovate ná požiadavka. Vy-
bavi  si v takom prípade z noci do rána 
vo no v práci, vzia  si dovolenku a pod-
stúpi  na oto ku cestu dlhú cca 700 km. 
Ako som však už spomenul, drvivá vä -
šina rodi ov to riziko podstúpila a ich 
deti mohli preži  krásny týžde  v ho-
rách, ktorý im priniesol kopec zážitkov 

na celý život. Ur ite niektoré z nich vy-
tiahnu, ke  budú ma  stretnutie po ro-
koch zo základnej školy, alebo pri ne-
jakej príležitosti na tréningu, zápase i 
turnaji. A o minimálne to všetkým išlo.

Malo to však aj iný rozmer
Športový. De om sa za alo ráno tým, 

že vybehli hne  o siedmej ráno na krát-
ky rozcvi kový beh. alšou športovou 
aktivitou bolo doobedné lyžovanie a po 
obede prišlo poobedné lyžovanie. i už 
išlo o piatakov a šiestakov, ktorí lyžovali 
pod dozorom u ite ov Roberta Popluhá-
ra, uboša Hepnera a Michala Babo a 
na Malinô Brde, alebo siedmakov s ôs-
makmi a deviatakmi v Tatranskej Lom-
nici pod vedením Roberta Popluhára, 
Veroniky Rumpelovej, Emy Mihaljevi o-
vej a Michala Babo a. Bohužia , poobed-
ný svah však prináša aj možnos  zrane-
nia sa a ani tomu sa niektoré naše deti 
nevyhli. Dúfame, že sa z toho ím skôr 
zotavia a postavia spä  na lyže, pretože 
lyžovanie je rozhodne krásny šport. Ne-
hovoriac, že práve na našich slovenských 
kopcoch za ala robi  svoje prvé oblú i-
ky aktuálna olympijská ví azka v slalo-
me PETRA VLHOVÁ. i paraolympij-
ská ví azka v super-G ALEXANDRA 
REXOVÁ, ktorá je rodá kou zo sused-
ného Zohoru a má len šestnás  rokov. Ich 
výsledky sú famózne a zrejme ich nedo-

siahneme, ale obe nám ukazujú, že tré-
ning, drina, pot a slzy prinášajú výsled-
ky rovnako pre všetkých, ktorí športujú.

Daniel Jan ár
Foto: Michal Babo  
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Kde bolo, tam bolo, bola raz jedna krajina, ktorá sa volala Slovensko. Máme za sebou dlhé obdobie, ktoré však ani 
pre športovcov nebolo rozprávkové. Ráno platilo jedno, po tla ovke zase druhé a alší pondelok zase tretie 
protiepidemiologické opatrenie, pravidlo...

Lyžiarsky výcvik sa vydaril!

PREDAJ  - SERVIS

Nová 66, 90031, Stupava - park
0903 760 537, 0905 581 888

info@bajkservis.sk
www.bajkservis.sk
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Zápasy sa kona-
li v skvelej domá-
cej atmosfére na Zá-

kladnej škole vo Vysokej pri 
Morave. Najmladšie družstvo 
poskladané z diev at a chlap-
cov odohralo svoje prvé zápasy. 
Okrem nášho družstva boli na turnaji 

2 tímy z Bratislavy: basketbalový klub 
Inter Bratislava a BSC Bratislava

S tým, že naše družstvo pôsobí na Zá-
horí, boli v našom tíme hrá i: zo Skali-
ce, Stupavy, z Lozorna, Lábu a Vysokej 
pri Morave. Tréner Martins Berkis potvr-

dil, že dvoch basketbalistov 
z U13, teda ro ník 2009, 
už posúva do reprezentá-

cie. „Trénujem už 90 chlapcov 
a diev at a sledujem nárast záuj-

mu a pozitívnu energiu. Nie je to len 
šport, je to spôsob, ako prija  tú správnu 

filozofiu. Kedy je zábava  a kedy je to vážne 

a treba zabra . Zajtra (16. 3. poznámka re-
dakcie) ideme na Minibasket show do Serede 
a U15 diev atá smerujú cez víkend sú aži  na 
východ Slovenska. Teším sa, že za íname vy-
hráva  zápasy,“ dodal Martins.

Pre malých športovcov rodi ia nášho 
družstva pripravili aj chutné ob erstve-

nie. Bola to ve mi 
vydarená akcia, kde 
na konci zví azili 
detská rados  a bas-
ketbal. Ak chcete 
svoje die a prihlási  
do športového druž-
stva basketbalu, viac 
informácií o našich 
aktivitách nájdete 
na stránke:

www.mibasketball.sk
rr

Foto: Veronika 
Pokorná Vojtušová 

MI basketbalová akadémia zorganizovala po as víkendu 
12. – 13. marca prvé kolo Slovenskej basketbalovej 
asociácie mikroligy U-10. 

Za íname vyhráva

-
á-
pri 
žstvo
chlap-
zápas

di
z 
už

cie
a diev

mu a poz
šport je to

gy



V aka svojim antiseptickým ú in-
kom môže med v kombinácii s cit-
rónovou š avou znižova  príznaky 

prechladnutia. Okrem toho je dokázané, 
že pomáha pri utišovaní kaš a, nespavos-
ti i pri tráviacich problémoch. V aka ob-
sahu cukrov dodáva nášmu telu potrebnú 
energiu a pomáha aj proti stresu. o tak si 
k nede nej kávi ke obali  trochu nervy me-
dovým kolá ikom?

Všetko rozpustíme nad parou. Najskôr 
dáme do misky maslo a cukor. Pridáme 
vajcia a  hladkú múku. Zmiešame a hnete-
ním cesto dopracujeme na jemne pomú e-
nej doske. Necháme vychladnú . 

Cesto rozva káme a plochu plátu popre-
pichujeme vidli kou. Pe ieme na papieri 
na pe enie na opa nej strane ve kého ple-
chu. as pe enia odhadneme pod a svojej 
rúry, pri 180 °C približne 5 – 7 min. Po 
upe ení položíme na dno vyššieho peká a 
a navrstvíme plnku.

Všetky ingrediencie uvaríme na krém. 
Ke  vychladne (musíme ob as premieša , 
aby  nezhrudkovatel), primiešame zmäk-
nuté maslo s cukrom. Hotový krém natrie-
me na upe ený vychladnutý plát.

Na záver vyš aháme š aha ky a spojí-
me s mascarpone, pridáme jeden vanilko-
vý cukor.  Prekryjeme celú plochu kolá ika 
a ozdobíme pod a vlastnej fantázie.

Dobrú chu !
So a Gažáková

Foto: švo

Na cesto potrebujeme:
 1 vajce
 1 ž tok
 50 g masla 
  100 g trstinového práškového 
cukru

 250 g hladkej špaldovej múky
 1 L sódy bikarbóny
 1 PL medu
 1 PL rumu

Na plnku potrebujeme: 
 2 PL hladkej múky
 3 ž tky
 2 bal. Zlatého klasu
 1 l mlieka
 250 g masla
 250 g práškového cukru

Na vrchnú vrstvu 
potrebujeme: 

 2 š aha ky
 2 ks mascarpone
 1 ks vanilkového cukru
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Medový kolá ik
Prospešnos  medu pre udské zdravie je známa už po stáro ia. Ako alternatívny prostriedok 
na lie enie sa využíva prakticky odjakživa. Už starí Egyp ania ho používali na lie bu 
popálenín a podobných zranení. 
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JAR SA POMALY  
ZAČÍNA...

Diagnostiku a upgrade softvérov Bosch a Shimano ZADARMO 

Nájdete u nás kvalitné 

bicykle a elektrobicykle 

značiek KTM, Ghost, Kellys  

a Lapierre. 

Pri servise používame 

originálne náhradné diely 

(Shimano, Sram, DT Swiss, 

Fox, Rock Shox, SR Suntour)

Ponúkame profesionálny 

záručný a pozáručný servis 

všetkých bicyklov  

a elektrobicyklov.

Dodržiavame profesionálne 

technické postupy pri servise 

všetkých vidlíc, tlmičov, bŕzd 

a motorov.

PRE VŠETKÝCH MAJITEĽOV ELEKTROBICYKLOV

PONUKA PRE VÁS!

Hlavná 40, Stupava, 0903 743 881,  www.koliesko.eu 


